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فتنه در شام
سازندگی بررسی می کند: 

چرا باقی مانده های القاعده مجدداً فعال شدند و کدام بازیگران دولتی در پس این پروژه قرار دارند؟

تبادل سنگین آتش میان ارتش سوریه و تروریست ها در حلب و ادلب بار دیگر این کشور را به کانون توجه
پس از توافق آتش بس لبنان تبدیل کرد

یادداشت روز

در دنیــای امــروز، پیمان های پولی دوجانبه بــه  عنوان ابزاری 
برای تســهیل تجارت میان کشــورها، کاهش وابســتگی به 
ارزهای مســلط جهانی و مقابله با محدودیت های ناشــی از 
تحریم ها مطرح شــده اند. ایران و روســیه، دو کشوری که هر 
دو تحت فشار شدید تحریم های بین المللی قرار دارند با هدف 
کاهش اثرات این محدودیت ها به ســمت پیمان پولی دوجانبه 
حرکــت کرده اند. اما نگاهی عمیق تر بــه وضعیت اقتصادی و 
ارزی روســیه همچنین پیامدهای احتمالی چنین توافقی برای 
اقتصاد ایران، نشــان می دهد که این اقدام بیش از آنکه فرصتی 
استراتژیک باشد، می تواند به ریســکی قابل توجه برای ایران 
تبدیل شود. ارزش روبل روسیه طی سال های اخیر به  ویژه پس 
از جنگ اوکراین تحت تاثیر تحولات سیاسی و اقتصادی دچار 
نوسانات شــدیدی شده اســت. کاهش ارزش روبل، افزایش 
فشــارهای تورمی داخلی در روسیه و وابستگی بالای اقتصاد 
این کشــور به درآمدهای نفت و گاز، نمایانگر شکنندگی ذاتی 
پول ملی روسیه اســت. بانک مرکزی روســیه نیز بارها برای 
کنترل نوسانات، مداخلات مستقیم انجام داده و حتی معاملات 
خارجی با روبل را در برخی موارد محدود کرده است. در چنین 
شرایطی، پذیرش روبل به  عنوان ابزار تسویه تجاری برای ایران 
به معنای ورود مســتقیم به میدانی پرریسک است که مدیریت 
گاهانه خواهد بود. مشکل  آن نیازمند سیاست گذاری دقیق و آ
کلیدی دیگر، عدم توازن تجاری میان ایران و روسیه است. ایران 
در حال حاضر صادرکننــده اصلی کالاهایی نظیر محصولات 
کشــاورزی، مواد غذایی و مصالح ساختمانی به روسیه است 
در حالی که روســیه به جز تســلیحات و فناوری های مرتبط با 
صنایع نظامی، کالاهای محدودی برای صادرات به ایران دارد. 
این عدم توازن به انباشــت روبل در اختیار صادرکنندگان ایرانی 
منجر می شــود، روبل هایی که نه  تنها در نظــام بانکی داخلی 
قابلیت تبدیل به ارزهای معتبر را ندارند بلکه بازارهای خارجی 
نیز اســتقبال چندانی از آن نشــان نمی دهند. این وضعیت دو 
سناریو عمده را مطرح می کند: یا روبل های انباشته در سیستم 
بانکی ایران ذخیره می شــوند که با کاهــش ارزش روبل، زیان 
قابل توجهی بــه ذخایر ارزی کشــور وارد خواهد کرد؛ یا این 
روبل ها در کشورهای پذیرنده روبل نظیر آسیای میانه و قفقاز 
بــرای خرید دارایی هایی مانند املاک به  کار گرفته می شــوند. 
ســناریوی اول، ریسک مالی مستقیمی برای بانک های ایرانی 
به همراه دارد زیرا با افت ارزش روبل عملًا معادل بخشــی از 
دارایی های ارزی کشــور از دست می رود. سناریوی دوم نیز به 
خروج سرمایه از کشور و انباشته شدن دارایی ها در محیط های 
سیاسی و اقتصادی بی ثبات می انجامد که در بلندمدت ممکن 
است نه  تنها بازدهی نداشته باشد بلکه به زیان های استراتژیک 
بینجامد. نکته قابل تأمل دیگر، بی میلی روسیه به تبدیل روبل 
به ارزهای معتبر بین المللی اســت. این سیاســت که ظاهراً به 
بهانه تحریم ها اتخاذ شــده در عمل انعطاف پذیری اقتصادی 
صادرکنندگان ایرانی را محدود کــرده و آن ها را در چرخه ای از 
مبــادلات غیرمولد گرفتار می کند. از ســوی دیگر در صورت 
پایان جنگ روسیه علیه اوکراین احتمالًا روبل با کاهش ارزش 
بیشــتری مواجه خواهد شــد چراکه اقتصاد روســیه در دوره 
پساجنگ نیازمند بازسازی گســترده خواهد بود و هزینه های 
سنگین جنگی بر فشارهای تورمی و بی ثباتی ارزی می افزاید. 
در چنین شرایطی، پرسش اساسی این است که آیا منافع بالقوه 
این پیمان برای اقتصاد ایران، ارزش پذیرش چنین ریسک هایی 
را دارد؟ هرچنــد پیمان هــای پولی دوجانبه در نگاه نخســت، 
فرصتی برای دور زدن تحریم ها و کاهش هزینه های مبادلاتی به 
نظر می رسند اما در عمل، پیامدهای ناخواسته ای مانند انباشت 
دارایی های بی ارزش و افزایش وابســتگی به اقتصادی شکننده 
را به دنبال دارند. برای ایران که خود با مشــکلات ســاختاری 
اقتصادی، تورم مزمن و کاهش ارزش ریال مواجه است، ورود 
به چنین توافقی بدون اســتراتژی های دقیق مدیریت ریسک 
می تواند هزینه های جبران ناپذیری داشته باشد. با این حال، این 
پیمان می تواند در صورت مدیریت صحیح، ابزاری برای تعمیق 
روابط اقتصادی منطقه ای و تســهیل تجارت دوجانبه باشد. 
برای کاهش مخاطرات، لازم اســت که سیاست گذاران ایرانی 
نرخ مبادله ای پایدار و شفاف میان ریال و روبل تعریف کنند و از 
طرفی از انباشت روبل های غیرقابل استفاده در سیستم بانکی 
جلوگیری نمایند. همچنین توسعه پیمان های پولی چندجانبه با 
سایر کشورهای غیرغربی نظیر چین و هند می تواند، اثرگذاری 
این توافق را افزایش دهد و ایران را از وابستگی به اقتصاد روسیه 
برهانــد. در نهایت، پیمان پولی دوجانبه میان ایران و روســیه 
یک تصمیم اســتراتژیک پرریســک اســت که باید با دقت و 
دوراندیشی مدیریت شود. اگر این پیمان به ابزاری برای تقویت 
همکاری های اقتصادی و متنوع ســازی شرکای تجاری ایران 
تبدیل شود، می تواند سودمند باشد. اما در غیاب سازوکارهای 
مدیریت ریسک و شــفافیت، پیامدهای ناخواسته آن ممکن 

است به زیان های جدی برای اقتصاد ملی منجر شود.

ریسک های پنهان
درباره پیمان پولی دوجانبه ایران و روسیه
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فرشاد گلزاری
گروه بین الملل

چهارشــنبه هفته گذشــته و درحالی  که صرفاً چند ساعت پس از اعلام خبر 
آتش بس میان لبنان و اســرائیل، رسانه های منطقه ای و غربی اعلام کردند که 
گروه تروریستی »تحریرالشام« در شــمال غرب سوریه و استان حلب دست 
به عملیات گســترده زده است. در زمان اعلام این خبر بسیاری از تحلیلگران 
مســائل منطقه بر این عقیده بودند که این حملات هم به زودی فروکش خواهد کرد اما این روند و تحرکات آنها زمانی 
زیر ذره بین قرار گرفت که منابع محلی اعلام کردند که پیشروی تحریرالشام و برخی دیگر از گروه های تروریستی که در 
بیعت با این جریان قرار دارند به سمت حلب تشدید شده است. در نهایت عصر جمعه دو نوع خبر از سوی رسانه های 
منطقه ای و فرامنطقه ای منتشــر شــد. برخی از این اخبار حکایت از آن داشت که مســلحین تحت نظر و فرماندهی 
تحریرالشــام که حالا رهبری آن را ابومحمد الجولانی در دست دارد، توانستند شهر حلب را به صورت یک باره اشغال 
کنند و برخی دیگر از رسانه ها اعلام کردند که این شهر سقوط کرده است. طیف دیگری از اخبار هم حکایت از درگیری 
میان ارتش ســوریه با تروریست ها داشت و در نهایت)شنبه( ارتش سوریه با صدور بیانیه ای اعلام کرد: »طی چند روز 
گذشته، سازمان های تروریستی مسلح وابسته به گروه موسوم به »جبهه النصره« با حمایت هزاران تروریست خارجی، 
سلاح های ســنگین و تعداد زیادی پهپاد، حملات گســترده ای را از چند محور به حلب و ادلب انجام دادند. نیروهای 
مسلح ما برای جلوگیری از پیشروی آن در مسافتی بیش از ۱۰۰ کیلومتر با آنها نبردهای سختی انجام دادند که در جریان 

این نبردها، ده ها نفر از نیروهای مسلح ما شهید و تعدادی دیگر مجروح شدند«.
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حسین سلاح ورزی
رییس سازمان ملی کارآفرینی ایران
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محمدباقر قالیباف، رئیس مجلــس در گفت وگویی تلفنی با 
نبیه بری، رئیس مجلس لبنان: تحــرکات گروه های تکفیری 
در ســوریه در جهت اهداف رژیم صهیونیستی است و در این 
شــرایط باید با جدیت و هماهنگی از شرایط منطقه مراقبت 
کنیم. جمهوری اسلامی ایران پشتیبان دولت، مجلس، مردم و 
مقاومت لبنان و تصمیمات آن است. نقش نبیه بری در تحقق 

آتش بس بسیار مهم و موثر بود.

اســکندر مومنی؛ وزیر کشور: شــاهد کمترین کمک از سوی 
مجامع بین المللی مبنی بر ممانعت ورود اتباع بیگانه به کشورمان 
هســتیم. قوانین و مقررات به کارگیری و اشــتغال اتباع بیگانه 
توسط کارفرمایان باید به درستی اجرا شود، هرچند در این زمینه 
اقدامات خوبی انجام شد و شتاب بیشتری گرفته است. حداقل 
۶ میلیون اتباع خارجی در کشور حضور دارند که بخشی از آنها 

غیرمجاز هستند.

کمترین کمک مجامع بین  المللی نقش نبیه بری 
محمود واعظی: با توجه به جسارت و شهامت نیروهای حزب الله 
در جنگ اخیر و تعداد روزانه تلفات نظامیان اسرائیل بعید است 
که این رژیم اقدام اشــتباه دیگری کند. لذا گمان می کنم آتش بس 
دائمی است و بعد از دو ماه هم ادامه پیدا کند. دولت های منطقه، 
اروپا، آمریکا و ســازمان های بین المللی از این کشتار وحشیانه و 
وضعیتی که در یک سال اخیر توسط رژیم صهیونیستی به وجود 

آمده بسیار ناراضی و مضافا موضع منفی دارند.

جسارت حزب الله 

گفتار روز

در دوران مســئولیت من به  عنوان استاندار کرمان 
با چالش های جدی مانند ناامنی های مرزی،قاچاق 
موادمخــدر و حضور اتباع غیرمجــاز روبه رو بودیم. 
قانونی که برای تشدید مبارزه با قاچاق تصویب شد، 
با حذف شرط مســلحانه بودن عملًا قاچاقچیان را 
مسلح تر کرد و ناامنی ها را افزایش داد. در آن شرایط، 
اســتفاده از ظرفیت هــای بومی، عشــایری و ایجاد 
پایگاه های تلفیقی را به  عنــوان راه حلی عملی به کار 
گرفتیم. این رویکرد توانست شرایط استان را به ثبات 
برســاند. امروز نیز باور دارم که برای مدیریت امنیت 
مرزها باید از ظرفیت نیروهای محلی و سرداران بلوچ 
بهــره گرفت. کاهش اختلافات مذهبی میان شــیعه 
و ســنی و تقویت نگاه ملی، کلید حــل بحران های 
مرزی است. تجربه نشان داده است که رویکردهای 
صرفاً سلبی یا دیوارکشی مانند تجربه دیوارهای غزه، 
ناکارآمد است. راه حل واقعی، توسعه اقتصادی مرزها 
و مشــارکت جامعه محلی در مدیریت امنیت است. 
دولت جدید نیــز گام های مثبتــی در برقراری ثبات 
در اســتان های مرزی به  ویژه سیســتان و بلوچستان 
برداشته است. این تجربه ها نشان می دهد که با احترام 
به کرامت انســانی و اســتفاده از ظرفیت های بومی، 

می توان به امنیت پایدار دست یافت.
امروز نیز مشــکلات مرزهای شــرقی کشــور به 
نگاه ایدئولوژیک به امنیت و رویکرد ســلبی نسبت 
به اقوام، عشــایر و طوایف منطقه بازمی گردد. راه حل 
تامیــن امنیت در این مناطق، حاکم کردن دیدگاه ملی 
اســت. محدودیت هــای موجود در اســتخدام اهل 
 سنت و بلوچ ها در نیروی انتظامی، ارتش و نیروهای 
مسلح باید برداشته شود. همچنین از سرداران بلوچ و 
نیروهای محلی براساس تقسیم بندی حوزه های نفوذ 
عشایر و طوایف بلوچ باید استفاده کرد و همکاری آنها 
جلب شــود. این روش ساده ترین و کم هزینه ترین راه 

برای تامین امنیت است.
نکته دیگــری که باید مورد توجه قــرار گیرد، این 
اســت که در بلوچســتان ایران، تصــور واگرایی در 
جمعیت های بومی صحت ندارد. بلوچ های ایران نگاه 
بسیار پررنگی به سرزمین اصلی دارند و هرگز خواهان 
پیوستن به بلوچســتان پاکستان که بســیار فقیرتر و 
ضعیف تر اســت، نبوده اند. اگــر ادعایی در این زمینه 
وجود دارد، مربوط به اختلافات بلوچ های پاکســتان 

با دولت مرکزی خودشان است.
مرزهای شــرقی ما می توانند کاملًا امن باشند اما 
باید بــه خطر بالقوه ای که در منطقــه وجود دارد نیز 
توجه کرد. این خطر، نفوذ تفکر طالبانیسم از پاکستان 
و افغانستان است. این تفکر رادیکال مذهبی، هرچند، 
نه به طور گسترده اما تا حدودی در ایران نیز نفوذ کرده 
است و نیازمند توجه جدی است. امروز نیز مشکلات 
مرزهای شرقی کشور به نگاه ایدئولوژیک به امنیت و 
رویکرد سلبی نسبت به اقوام، عشایر و طوایف منطقه 
بازمی گردد. راه حل تامین امنیت در این مناطق، حاکم 
کردن دیدگاه ملی اســت. محدودیت های موجود در 
اســتخدام اهل  ســنت و بلوچ ها در نیروی انتظامی، 
ارتش و نیروهای مسلح باید برداشته شود. همچنین از 
سرداران بلوچ و نیروهای محلی براساس تقسیم بندی 
حوزه های نفوذ عشایر و طوایف بلوچ باید استفاده کرد 
و همکاری آنها جلب شــود. این روش ساده ترین و 

کم هزینه ترین راه برای تامین امنیت است.
امنیــت مرزی یــک مزیت اقتصادی محســوب 
می شــود زیــرا مرزهای امــن باعث شــکل گیری 
تبادلات تجاری ســودآور و مقابله با فقر می شــوند. 
علاوه بر تجارت با همســایگان، می توان به توســعه 
صنایــع و اقتصــاد پیشــرفته نیز فکر کــرد. منطقه 
سیستان وبلوچســتان منابع انســانی تربیت  شــده و 
کارآزمــوده فراوانــی دارد که می تواند در این مســیر 

نقش آفرینی کند.
منبع: جماران

در نخســتین جلســه  نهمین دوره شــورای عالی حوزه های 
علمیه، آیت الله محمدمهدی شــب زنده دار به اتفاق آراء به  عنوان 
دبیــر اول و آیت الله جواد مروی به عنوان دبیــر دوم نهمین دوره 
این شورا انتخاب شــدند و آیت الله علیرضا اعرافی نیز در سمت 
خود به  عنوان مدیر حوزه های علمیه ابقا شــد. این رای گیری در 
ادامه جلسه هفته گذشته تعیین اعضای نهمین دوره شورای عالی 
حوزه های علمیه بود که با پیشــنهاد جامعه مدرسین و تایید رهبر 
معظم انقلاب و مراجع تقلید انتخاب شــدند تا به مدت 4 ســال 
سیاست گذاری کلان در عالی ترین نهاد حوزوی را بر عهده داشته 
باشند. اما نکته ای که توجه رســانه ها را به خود جلب کرد، عدم 
حضور آیت الله سیدهاشــم حسینی بوشهری و سیداحمد خاتمی 
بود. این درحالی اســت که این دو نفر در دوره هشــتم و در جمع 
اعضای شورای عالی حوزه های علمیه حضور داشتند اما به دلیل 
نامعلومی در میان اعضای دوره نهم این شورا دیگر حضور ندارند 
و سیدمحمد غروی و محمود عبداللهی جایگزین شدند. بنابراین 
آیات جواد مروی، محســن اراکی، محمود رجبی، محمدمهدی 
شــب زنده دار، علیرضا اعرافی، محمود عبداللهی و ســیدمحمد 
غروی به  عنــوان اعضای نهمین دوره شــورای عالی حوزه های 
علمیه انتخاب شــدند تا به مدت 4 سال سیاست گذاری کلان در 

عالی ترین نهاد حوزوی را بر عهده داشته باشند.
جماران درخصوص نبود بوشــهری و خاتمی خبر داده بود، 
همانگونه که از مدتی قبل از خاتمه دوره هشــتم از سوی این دو 
عضو زمزمه اش مطرح شــده بود و به رغم معرفی آنان از ســوی 
کمیتــه معرفی اعضا، آنها ترجیح دادند تا در دوره نهم شــورای 
عالی حضور نداشته باشــند و از ابتدا انصراف خود را »تاکیدا« 
اعلام کرده بودنــد. اما در عین حال مدیــر حوزه های علمیه و 
اعضای شــورای عالی همچنان از ســه دهه تجربیات مدیریتی 
مستقیم و سیاست گذاری کلان آیت الله حسینی بوشهری استفاده 
خواهند کــرد. در همین راســتا آیت الله ســیدمحمد غروی از 
اعضای جامعه مدرســین که از افراد اضافه شده به این شورا در 
دوره جدید است در گفت وگویی با خبرآنلاین به این سوال پاسخ 
داده اســت. غروی با بیان اینکه این اشخاص اصلًا در این دوره 
از انتخابات شورای عالی حوزه های علمیه کاندید نشده بودند، 
اظهــار کرد: »این حضرات آیات از ابتدا هم تاکید کرده بودند که 
قصدی برای شرکت در انتخابات این دوره از شورا ندارند. عضو 
جامعه مدرســین حوزه علمیه قم درباره برنامه این شورای عالی 
در دوره جدید و مشخصاً بعد از حاشیه سازی های برخی طلاب 
تندرو طی سال های اخیر نیز گفت: با توجه به اینکه جلسات این 
شورا هنوز تشکیل نشــده، نمی توان به این سول پاسخ داد. باید 

منتظر تشکیل جلسات شورا باشیم«.

 Wآنهایی که خداحافظی کردند
یــک روز قبــل از رای گیری آیت الله اعرافــی، مدیر حوزه در 
دیدار حجت الاسلام والمســلمین محمدیان، مســئول نمایندگی 
نهاد رهبری تاکید کرده بود: »حوزه به تحول اساســی نیاز دارد« 
لذا تغییر در ترکیب شــورای عالی حوزه های علمیه و عدم حضور 
ســیداحمد خاتمی در آن، شایعاتی را درباره موقعیت سیاسی وی 
به راه انداخته اســت. سکوت و عدم واکنش خاتمی نیز گمانه به 

حاشیه رفتن او را تقویت کرده است.
»برخی از اســاتید و اعضای جامعه مدرســین حوزه علمیه 
قم به بنده پیشــنهاد کردند که در این دوره شــما کاندیدا شوید و 

بــا این موضوع نیز مخالفت نکنید«. این پاســخی اســت که به 
روایت سایت رویداد 24 آیت الله سیدمحمد غروی، عضو جامعه 
مدرســین حوزه علمیه قم که چند روزی است، جای سیداحمد 
خاتمی را در نهمین دوره شــورای عالــی حوزه های علمیه گرفته 

است درباره علت حضورش در انتخابات این شورا می دهد.
نکته دیگر اینکه مدت هاســت شاهد نطق های تند و جنجالی 
ســیداحمد خاتمی نیســتیم. هفته قبل و در نمــاز جمعه انتقاد 
نســبتاً ملایمی به وضعیت اقتصادی کشــور داشت و گفت: »ما 
این گرانی ها را در دولت شــهید رئیسی هم از همین تریبون اعلام 
کردیــم چون برای ما حفظ نظام مهم اســت این گرانی ها به نظام 
ضربه می زنند«. تقریباً یک ماه قبل نیز به موضوع جزایر سه گانه و 
تمامیت ارضی ایران پرداخت. درحالی که اگر این چهره اصولگرا 
به ســیاق قبل پیش می رفت در روز های اخیر بهانه های بسیاری 
برای سخنرانی های خبرســاز و جنجال آفرین داشت؛ مثل تلاش 
دولــت برای رفع فیلترینگ، لایحه حجاب در مجلس و وضعیت 

آن در کشور و یا مذاکره با اروپا، اوضاع منطقه و ....
درباره عدم کاندیداتوری آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری 
البتــه چندان نمی توان با کنار هم گذاشــتن شــواهد به نتیجه 
واحدی رسید. زیرا از احمد خاتمی بی حاشیه تر است و اصولًا 
تا به او برای سوال از نظری مراجعه نشود، تحلیل جانب داری 

خاصی نمی کند.

 در نهایت چنین می توان جمع بندی کرد که  با توجه به اتمام 
هشــتمین دوره شــورای عالی حوزه های علمیه و در راستای 
اجرای ماده ۶ اساسنامه این شــورا مبنی بر پیشنهاد اعضای 
شــورای  عالی   حوزه های  علمیه توسط جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم بــه رهبر معظم انقلاب و مراجــع عظام تقلید، این 
موضوع پس از برگزاری جلســات متعدد و بررسی های انجام 
شــده؛ افراد پیشــنهادی این کمیته در جلسات شورای عالی 
جامعه مدرســین حوزه علمیه قم در تاریخ  2۷ مهر و چهارم و 

یازدهم آبان  ماه در معرض آراء قرار گرفتند.
لذا  با پیشنهاد جامعه مدرسین و تایید رهبر معظم انقلاب و 
مراجع تقلید، آیات آقایان جواد مروی، محسن اراکی، محمود 
رجبی، محمدمهدی شــب زنده دار، علیرضا اعرافی، محمود 
عبداللهی و ســیدمحمد غروی به  عنوان اعضای نهمین دوره 
شورای عالی حوزه های علمیه انتخاب شدند تا به مدت 4 سال 
سیاســت گذاری کلان در عالی ترین نهاد حوزوی را بر عهده 

داشته باشند.
شورای عالی حوزه شورایی متشکل از شماری از مدرسان و 

بزرگان حوزه علمیه قم است که سیاست گذاری و برنامه ریزی 
کلان در بخش هــای مختلف آموزشــی، اخلاقــی، تبلیغی و 
اجتماعی حوزه علمیه قم و سایر حوزه های وابسته به آن را بر 
عهده دارد. نامزدهای عضویت در این شورا که دست کم باید 
۷ نفر باشند از ســوی جامعه مدرسین به آیت الله خامنه ای و 
مراجع تقلید معرفی می شــوند و پس از تایید به عضویت شورا 
درمی آیند. اساسنامه این شــورا در اول آذر سال ۱۳۷4 تنظیم 
و تصویب شــد. اساسنامه شــورای عالی در هیاتی مرکب از 
نمایندگان جامعه مدرســین و شورای عالی حوزه، تصویب و 
در تاریخ  ۱۳۷4/۹/۷ به تاییــد مراجع تقلید وقت و آیت الله 

خامنه ای، رهبر انقلاب اسلامی ایران رسید. 
براساس آنچه در پایگاه رسمی این شورای عالی آمده: »با توجه 
به شــرایطی که عصر و زمان به خصــوص بعد از پیروزی انقلاب 
پیدا کرده و نیازهــا و ضرورت های فراوانی که در جهات مختلف 
احساس می شــود، لازم بود حرکت تازه ای در حوزه های علمیه، 
مخصوصــاً حوزه علمیه قم به وجود آیــد و روح تازه ای در کالبد 
آن دمیده شــود؛ لذا در سال ۱۳58 شــورایی مرکب از سه نفر از 
نمایندگان امام راحل قدس سره و ســه نفر از نمایندگان حضرت 
آیت  الله گلپایگانی و سه نفر از نمایندگان جامعه مدرسین تشکیل 

و گام های موثری برداشته شد.
 این حرکت با تشکیل شورای عالی جدید حوزه علمیه که از 
سوی جامعه مدرسین پیشنهاد شد و مورد تصویب مقام معظم 
رهبری حضــرت  آیت الله خامنه ای و حضرت آیت الله العظمی 
گلپایگانی و حضــرت آیت الله العظمی اراکی دامت برکاتو قرار 
گرفت، تکمیل شــد و با استقبال پرشور فضلا و علما و عموم 

طلاب مواجه شد«.
 ایجاد شــرایط لازم برای پرورش فقهای بزرگ و مفســران و 
متکلمان و فلاســفه و خطبای اسلامی و محققان در رشــته های 
مختلف علــوم دینی و تربیت کادر مورد نیاز حوزه و نظام؛ ارتقای 
کیفی و کمی امور گزینشی، تحقیقی، تبلیغی، اخلاقی، سیاسی و 
معیشــتی حوزه های علمیه؛ حفظ استقلال حوزه در تمام جهات 
طبق توصیه های امام امت قدس سره و مقام معظم رهبری و مراجع 
عظام؛ تواناسازی هرچه بیشتر حوزه ها در پاسخگویی به نیازهای 
فرهنگی جوامع بشــری؛ فراهم  آوردن زمینه های مطلوب جهت 
اســتفاده از حوزویان؛ برنامه ریزی در جهــت مقابله همه جانبه 
بــا تهاجم بر ضداسلام و مکتب اهل بیت  علیهم السلام از ســوی 
دشــمنان و منحرفان و تهیه و تصویب برنامه های لازم در جهت 
تحکیم و تقویت مبانی انقلاب و نظام اسلامی؛ اهداف شــورای 

عالی حوزه های علمیه عنوان شده است.

 درباره غیبت سیداحمد خاتمی و سیدهاشم حسینی بوشهری در شورای عالی حوزه های علمیه

اصلا کاندیدا نشده بودند

مرزهای شرقی
 برای مدیریت امنیت مرزها باید از ظرفیت

نیروهای محلی و سرداران بلوچ بهره گرفت

سیدحسین مرعشی
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران 

هدا احمدی
گروه  سیاسی

   سیداحمد خاتمی   سیدهاشم حسینی بوشهری
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فتنه در شام

ســرگئی ریابکــوف، معاون وزیــر خارجه روســیه در مورد 
آزمایش های هســته ای روســیه در واکنش به سیاســت های 
تشدیدکننده آمریکا گفت: »می گویم که وضعیت بسیار پیچیده 
اســت. در کلیت همه عناصر و در همــه جنبه های آن تحت 
بررسی دائمی است«. مدیر دپارتمان کنترل تسلیحات وزارت 
خارجه روســیه اخیراً گفت احتمال از سرگیری آزمایش های 

هسته ای تمام عیار واشنگتن وجود دارد. 

کریم خان، دادســتان کل دیوان کیفــری بین المللی از دادگاه 
استیناف خواست با درخواســت تل آویو برای تجدید نظر در 
حکم های جلب بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل و یوآو 
گالانت، وزیر جنگ ســابق اســرائیل مخالفت کند. وی در 
سندی که به دادگاه تجدید نظر ارائه کرد از این دادگاه خواست 
با درخواست اسرائیل برای تجدید نظر در حکم جلب نتانیاهو 

و گالانت مخالفت کند. 

روزنامه تایمز انگلیس در مقاله ای با اشاره به مشکلات متعدد 
از جمله شکست های میدانی و کمبود نیروی نظامی در اوکراین 
گزارش داد که محبوبیت ولودیمیر زلنسکی بسیار کاهش یافته و 
شهروندان اوکراینی نمی خواهند او بار دیگر در انتخابات پیروز 
شود. نظرسنجی ها نشــان می دهد که ۱۶ درصد از اوکراینی ها 
در انتخابات احتمالی به او رای می دهند و حدود ۶۰ درصد از 

شهروندان اوکراینی ترجیح می دهند او حتی نامزد نشود.

مقبولیت 16 درصدی زلنسکیرد تجدیدنظر حکم جلب نتانیاهوآزمایش هسته ای روسیه

در ایــن بیانیه آمده اســت: »تعــداد زیاد تروریســت ها و 
جبهه های متعدد درگیری، نیروهای مســلح ما را بر آن داشت 
تا عملیات استقرار مجدد را با هدف تقویت خطوط دفاعی به 
منظور دفع حمله، حفظ جان غیرنظامیان و ســربازان و آماده 

شدن برای ضدحمله اجرا کنند«.
فرماندهی کل ارتش و نیروهای مســلح ســوریه در ادامه 
بیانیه خود آورده است: »با ادامه تردد تروریست ها در مرزهای 
شمالی و تشدید حمایت های نظامی و فنی از آنها، گروه های 
تروریستی توانستند وارد بخش های وسیعی از محله های شهر 
حلب شوند اما به دلیل تداوم حملات متمرکز و قدرتمند توسط 
نیروهای مسلح ما، نتوانستند پایگاه های خود را تثبیت کنند«.
در ادامه این بیانیه تاکید شــد: »این اقدام موقتی اســت و 
نیروهای مسلح سوریه با تمام امکانات برای تامین امنیت ملت 
سوریه در شهر حلب به عملیات و وظیفه ملی خود در راستای 
مقابله با سازمان های تروریستی و به دست گرفتن کنترل کامل 

شهر و حومه آن ادامه می دهند«.

 W  پاتک عصرگاهی
در این راســتا، عصر شنبه خبرگزاری رسمی سوریه )سانا( 
اعلام کرد که هواپیماهای جنگی ســوریه یک کاروان نظامی 
تروریســت ها در میدان الباســل واقع در مرکز حلب را هدف 
قرار دادند که منجر به کشــته شــدن عناصر تحریرالشام شد. 
ارتش ســوریه همچنین مقر تروریست ها در روستای فلیفل در 
حومه ادلب واقع در شــمال غربی سوریه را با توپخانه سنگین 
و موشــک هدف قرار داد و برخی دیگــر از منابع عربی اعلام 
کردند که جنگنده های ســوریه و روسیه در عملیاتی مشترک، 
خودروهای تروریســت ها در امتداد حلب را هدف قرار دادند. 
ارتش سوریه همچنین مقرهای تروریست ها در پل الشغور در 
حومه ادلب را هدف حمله گسترده توپخانه ای و موشکی قرار 

داد. 
المیادین هم )شنبه( اعلام کرد که درگیری های شدیدی بین 
ارتش ســوریه و گروه های مسلح در محور ریف جنوب شرقی 
اســتان ادلب و در اطــراف منطقه معره النعمــان بعد از ورود 
تروریســت ها به جنوب ادلب و فــرودگاه نظامی ابوالظهور در 
جریان است. این درحالی است که به گفته المیادین، گروه های 
مسلح مدعی اشغال ۶۰ درصد از مساحت شهر حلب شده اند 
و رفت وآمد مردم را تا اطلاع ثانوی در این مناطق ممنوع اعلام 
کرده اند. بنابر اعلام المیادین، اهالی دو شهرک نبل و الزهرا در 
نزدیک حلب در شمال سوریه آنجا را تخلیه کرده اند و عناصر 
گروه موسوم به »نیروهای سوریه دموکراتیک« )قسد( که مورد 

حمایت آمریکا هستند، وارد این دو شهرک شده اند. 
به گزارش ایرنا، رسانه های وابسته به جریان های تروریستی 
حاضر در میدان هم با انتشار فیلم و عکس هایی مدعی شده اند 
که غرب و مرکز شــهر حلب را در اشغال خود درآورده اند و در 
این مســیر رامی عبدالرحمن، مدیر دیده بان حقوق بشر سوریه 
وابسته به مخالفان مســلح خارج نشین سوریه که در انگلیس 
حاضر است،)شنبه( در گفت وگو با خبرگزاری فرانسه مدعی 
شد که نصف شــهر حلب اکنون تحت کنترل گروه تروریستی 
تحریرالشــام )جبهه النصره ســابق( و گروه های وابسته به آن 

درآمده است و عناصر آنها به قلعه حلب رسیده اند. 
این درحالی است که ۱۰ سال پیش و در جریان عقب نشینی 
تروریست های مسلح از شهر حلب در سوریه، قلعه تاریخی این 
شهر آسیب فراوانی دید و بخشی از قلعه تاریخی شهر حلب با 
حدود ۷ قرن قدمت در سوریه بر اثر یک انفجار قوی تخریب 

شــد. در آن زمان، تروریست های مسلح بمبی را در تونلی زیر 
هتل کارلتون سیتادل در نزدیکی قلعه حلب و در تونل هایی که 
زیر محوطه های تاریخی در بخش قدیمی این شــهر که حفر 
کرده بودند، منفجر کردند. اهمیت حلب به این دلیل است که 
این شهر در فهرست میراث جهانی سازمان فرهنگی یونسکو 

ثبت شده است.

 W القاعده مجددا احیا شد؟
آنچه متاســفانه در رسانه های کشــورمان کمتر مورد توجه 
قرار می گیرد این اســت که اساســاً بخش عمــده ای از افکار 
عمومی کشورمان نمی دانند که تحریرالشام دقیقاً کدام جریان 
به حســاب می آید و پس زمینه فکری یا ریشه شکل گیری آن 
چیست. واقعیت این اســت که هیات تحریرالشام را در اصل 
باید انشــعابی از القاعده دانســت. در ســال 2۰۱2 زمانی که 
پرچم های ســیاه داعش در عراق و ســوریه به اهتزاز درآمد به 
موازات آن جبهه النصره که در اصل شــاخه ســوری سازمان 
القاعده به حساب می آمد به رهبری ابومحمد الجولانی اعلام 

موجودیت کرد.
یکی از مهم ترین دلایل اینکه چرا جبهه النصره شکل گرفت 
را باید اخــتلاف القاعده با داعش به رهبــری ابوبکر البغدادی 
بدانیم؛ چراکه القاعده اصولًا در بسیاری از موارد مخالف مشی 
تنــد و تیز داعش بود و حتی در برخــی از مناطق و محورهای 
سوریه این دو با یکدیگر درگیر شده بودند اما به هر حال القاعده 
تحت نظارت و رهبری ایمن الظواهری در آن روزها در ســوریه 
توانست بسیاری را به خود جلب کند و در نهایت در سال 2۰۱۶ 
میلادی، جولانی از القاعده جدا شــد و »جبهه فتح الشام« را 
تاســیس کرد. این درحالی است که بســیاری از پژوهش گران 
مطالعات تروریسم اعتقاد دارند این اقدام صرفاً یک نوع بازی با 
»نام و پرچم« بود و اساساً جولانی با القاعده در پشت صحنه و 

براساس ایدئولوژی سلفیت جهادی ارتباط داشت. 
در نهایت جبهه فتح الشــام در اواخــر ژانویه 2۰۱۷ پس از 
ادغام با چندین جریان دیگر مانند حرکت نورالدین زنکی، لواء 
الحق، جیش السنه و جبهه انصارالدین دوباره نام خود را تغییر 
داد و با عنوان هیات تحریرالشام )HTS( اعلام موجودیت کرد 
و باز هم ابومحمــد الجولانی رهبری این جماعت را به عهده 
گرفت. بر همین اســاس باید گفت که جهان درحال مشاهده 

احیای انشعابی ها و باقی مانده های القاعده در سوریه است. 

 W کدام بازیگران دولتی دخیل هستند؟
با گذر از تمام وقایع میدانی که ســاعت به ساعت در چنین 
رویدادهایی درحال تغییر است، این سوال مهم پیش می آید که 
چه کســانی در پس این معرکه قرار دارند؟ بدون شک اسرائیل 
در این تحولات نقش اساســی را از حیث طرح ریزی به عهده 
داشته اســت. به گونه ای که رسانه های این رژیم اعلام کرده اند 
که اســرائیل از موعد حمله به حلب اطلاع داشت و این حمله 
تنها 24 ســاعت بعد از هشــدارهای نتانیاهو به بشــار اسد، 
رئیس جمهور ســوریه و گفتن اینکه وی بــا آتش   بازی می کند 

و بهای ائتلاف هایش با ایــران و حزب الله را می پردازد، اتفاق 
افتاد. از ســوی دیگر باید توجه شود که ردپای ترکیه هم در این 
تحولات کاملًا مشهود است؛ چراکه علاوه بر تحریرالشام، نام 
چندین گروهک تروریستی دیگر که هم پیمان با این تروریست ها 
بوده نیز در میان حمله کنندگان به حلب دیده می شود که »ارتش 
آزاد ســوریه« متشکل از معارضان سوری تحت حمایت ترکیه 

نیز در کنار این جریان تروریستی در نبردها مشارکت دارند. 
اینکه ترکیه چه بهــره ای از این روند خواهد برد، موضوعی 
اســت که فاز آن به همــکاری آنکارا - تل آویــو برمی گردد و 
فاز دیگــر آن به  نوعی صرفاً منافع ترکیــه را تامین می کند. در 
فاز نخســت باید توجه شود که اســرائیل و ترکیه حتی در اوج 
تنش های ســال های پس از هدف قرار گرفتن کشــتی ماوی 
مرمــره، روابط تجاری و امنیتی خــود را با هم قطع نکردند و 
حالا هم چنین وضعیت پابرجاست. بدون شک تضعیف سوریه 
برای هر دو مهم اســت اما ترکیه در فضای کنونی ســعی دارد 
تا به هر ترتیب بتواند مرزهای شــمال سوریه که کردهای مورد 
حمایت آمریکا در آنجا حاضر هســتند و بــه دنبال برگزاری 
انتخابات مســتقل هستند را براســاس منافع خود پاک سازی 
کنــد؛ به عبارت دیگــر، احیای ویروس تکفیر توســط ترکیه 

می تواند باعث هدف قرار گرفتن کردهای سوریه هم بشود. 
از منظــر دیگر، ترکیه با این اقدام دولت مرکزی ســوریه به 
رهبری بشــار اســد را هم تضعیف می کند و با تقویت مجدد 
تروریست ها به دنبال آن هستند تا نفوذ ملی بشار اسد بر کشور 
کاهش پیدا کند. همین وضعیت در مورد ادلب را شاهد بوده ایم؛ 
به گونه ای که ترکیه همیشه مانع از پاک سازی این منطقه توسط 
ارتش سوریه که به کلکسیون تروریست ها تشبیه می شد، بوده و 

حالا از همان عناصر استفاده کرده است. 
بازیگر دیگر در این راستا، ایالات متحده است. آمریکایی ها 
در شمال سوریه و در نزدیکی منابع نفت این کشور پایگاه های 
نظامی مهمی داشته و دارند و بخش از این وضعیت بدون شک 
با چراغ ســبز آنها شکل گرفته اســت. همچنین خبرگزاری 
نووســتی در گزارشــی به قلم آندری کاتس نوشــته است: 
»تاکتیک های مورد استفاده تروریست ها در رویدادهای اخیر 
سوریه به وضوح نشان از آموزش دیگران به آنها دارد؛ چراکه 
هیات تحریرالشام تصاویری از اســتفاده عوامل این گروه از 
پهپادهای اف.پی.وی همچنین  پهپادهای طراحی شده برای 
فرو ریختن بمب های دست ساز را در کانال های تلگرامی خود 
منتشر کرده است. این افراد به خودروهای زرهی ارتش سوریه 
و چند موضع میدانی این ارتش با پهپادها حمله کرده اند. آنها 
حتــی ادعا کردند با یک پهپاد انتحاری یک بالگرد نیروهای 
دولتی ســوریه را از بین برده اند. به نظر می رســد که مربیان 
خارجی به اپراتورهای پهپادی این گروه ها آموزش داده اند«. 
از سوی دیگر، رســانه »میدل ایست اســپکتیتور« گزارش 
داده کــه فرماندهان میدانی اوکراینی در بین تروریســت هایی 
که به ارتش ســوریه حمله می کنند، شناسایی شده اند. حال 
باید منتظر بــود و دید که تحولات میدانی از این پس به کدام 

سمت وسو می رود.

دیدگاه: گزارش خارجی

دست رد ریاض به سینه واشنگتن
 چرا عربستان سعودی از انعقاد معاهده دفاعی 

با دولت بایدن صرف نظر کرد؟ 

دو مقام ســعودی و چهار مقام غربی اعلام کرده اند که 
عربستان ســعودی از پیگیری معاهده دفاعی بلندپروازانه 
خود با واشــنگتن که قرار بود در ازای عادی سازی روابط 
با اســرائیل به دست آید، دست کشــیده و اکنون به دنبال 
یک توافقنامه همکاری نظامی معتدل تر است. ریاض در 
اوایل ســال جاری میلادی تلاش کرد تــا در ازای تعدیل 
موضع خود در قبال تشکیل کشور فلسطینی، یک معاهده 
امنیتی متقابل گسترده با آمریکا منعقد کند و به واشنگتن 
اعلام کرد که »تعهد علنی اسرائیل به راه حل دو کشوری« 
می تواند برای عادی سازی روابط دیپلماتیک این پادشاهی 
با اســرائیل کافی باشــد. به گفته این منابع، در بحبوحه 
خشم عمومی در عربستان سعودی و در سراسر خاورمیانه 
نسبت به تشــدید حملات نظامی اسرائیل در غزه، محمد 
بن سلمان، ولیعهد این کشور بار دیگر به رسمیت شناختن 
اسرائیل را مشروط به »برداشتن گام های ملموس« برای 

ایجاد یک کشور فلسطینی عنوان کرد.
ایــن دیپلمات های غربــی اذعان کردند کــه بنیامین 
نتانیاهــو، نخســت وزیر اســرائیل همچنان مشــتاق به 
عادی ســازی روابط با عربستان ســعودی است و آن را 
به  عنوان یک نقطه عطف تاریخی و نشــانه ای از پذیرش 
گســترده تر در جهان عرب می داند. اما آنها این نکته را هم 
خاطرنشــان کردند که نتانیاهو پس از عملیات موسوم به 
توفان الاقصی در هفتم اکتبر 2۰2۳ اکنون با مقاومت شدید 
داخلی برای دادن هرگونه امتیاز به فلسطینی ها مواجه است 
و می داند که هر حرکتی در جهت تشکیل کشور فلسطینی، 
ائــتلاف حاکم او را در هم خواهد شکســت. به گفته این 
منابع با توجه به اینکه هم بن ســلمان و هم نتانیاهو درحال 
حاضر از سوی پایگاه های قدرت داخلی خود تحت فشار 
هســتند، ریاض و واشنگتن حداقل امیدوارند که پیش از 
پایان دوره ریاست جمهوری جو بایدن در ماه ژانویه، یک 

پیمان دفاعی ساده تر را نهایی کنند.
یک معاهده جامع دفاعی بین ایالات متحده و عربستان 
به موافقت اکثریت دوسوم نمایندگان مجلس سنای آمریکا 
نیاز دارد که به گفته این ۶ منبع، این مهم، بدون به رسمیت 
شناختن اسرائیل توسط ریاض بعید خواهد بود. به گفته 
این منابع، پیمانی که اکنون مورد بحث قرار دارد بر تقویت 
تمرین ها و رزمایش های نظامی مشــترک برای مقابله با 
تهدیدات منطقه ای به  ویژه از ســوی ایران و در عین حال 
بر ارتقای مشــارکت بین شــرکت های دفاعــی آمریکا و 
عربستان ســعودی برای محدود کردن همکاری با چین 

تمرکز دارد.
ایــن توافق باعث افزایش ســرمایه گذاری عربســتان 
در حــوزه فناوری های پیشــرفته به  ویژه دفــاع در برابر 
هواپیماهای بدون سرنشین می شود. ایالات متحده حضور 
خود را در ریاض از طریق آموزش، لجستیک و پشتیبانی 
امنیت ســایبری افزایش خواهد داد و ممکن اســت یک 
گردان موشــکی پاتریوت را برای تقویت دفاع موشــکی 
عربســتان و ایجاد بازدارندگی یکپارچــه در مقابل ایران 

مستقر کند.
اما برخلاف آنچه که ابتدا تصور می شد، این پیمان از آن 
نوع معاهده های دفاعی متقابل مثل معاهده نظامی آمریکا 
با ژاپن و کره جنوبی نیســت که نیروهای آمریکایی را ملزم 
به حفاظت از بزرگ ترین صادرکننده نفت جهان در صورت 
مواجهه با حمله خارجی  کند. بســته بــه چارچوب این 
پیمان، اگر در وهلــه کنونی صرفاً یک توافقنامه همکاری 
کوچک نهایی شود، می تواند بدون نیاز به گرفتن موافقت 

از کنگره قبل از خروج بایدن از کاخ سفید نهایی شود.
بــا این حال با ورود قریب الوقوع دونالد ترامپ به کاخ 
ســفید، اوضاع پیچیده تر می شــود. مقامات فلسطینی و 
عرب نگرانند که ترامپ و دامادش، جارد کوشنر که معمار 
طرح موســوم به »معامله قــرن« همچنین متحد نزدیک 
ولیعهد عربســتان اســت، در نهایت بن سلمان را متقاعد 

کنند که از این طرح حمایت کند.
رویترز

ادامه تیتر یک



 سال هفتم  شماره 041848
تازه های ادبیات و هنریک شنبه  11 آذر 1403 کافه

رئیس جمهور به وزیر آموزش وپرورش دستور داد پیشنهادها 
و نگرانی های انجمن نویســندگان کودک و نوجــوان دربارۀ 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان را بررســی و در مورد 
چگونگی رفع این نگرانی ها اعلام نظر کند. این دســتور در پی 
ارسال نامۀ چند روز پیش انجمن نویسندگان کودک و نوجوان 
به رئیس جمهور و اظهار نگرانی جدی نسبت به روند تضعیف 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان و احتمال ادغام آن در 

سازمان آموزش وپرورش صادر شده است.
انجمن نویسندگان کودک و نوجوان در نامه به رئیس جمهور 
از او خواســته بودند که نگذارد از رمق انداختنِ کانون پرورش 
فکــری کودکان و نوجوانــان در دولت وفاق و بــه نام او ثبت 
شــود. در این نامه با اشــاره به اهمیت جایگاه و نقش کانون 
پــرورش فکری کودکان و نوجوانــان در ایران و جهان، دربارۀ 
وضعیت فعلی این نهاد و با اشاره به نیمه تعطیل شدن بسیاری 
از کتابخانه  ها و فعالیت های آموزشی و پژوهشی، بازنشستگی 
زودهنگام و تعدیل بســیاری از کارشناسان و مربیانِ هنرمند 
و باتجربه، پایین آمدن کیفیــت کتاب  ها و عرضۀ محصولات 
نازل، تعطیلی بســیاری از فعالیت  ها و رویدادهای ارزشــمند 
نوشته شــده است که »متأسفانه اهالی فرهنگ و هنر کودکان 
و نوجوانــان به  تدریج و به  ویژه در ســال های اخیر، با نگرانی، 
نظاره  گر دور شــدن این نهاد مهم و معتبر از اهداف و وظایف 
ذاتی خود شــده اند«. در بخش دیگری از این نامه پیشــنهاد 
تجمیع یــا در واقع ادغام کانــون پرورش فکــری کودکان و 
نوجوانان در سازمان های اســتانی آموزش وپرورش، در طرح 
موسوم به »طرح تقویت آموزش وپرورش« مورد اعتراض قرار 
گرفته بود و گفته شده که این طرح نسنجیده، با نادیده انگاشتن 
ماهیت کانون پرورش فکری که فعالیت  های آن بر پایۀ حضور 
داوطلبانه، در اوقات فراغت و مبتنی بر علاقۀ مخاطبان نهاده 
شــده، عملًا حاصلی جز مضمحل کردن کانون در ســاختار 

پرمشکل آموزش وپرورش نخواهد داشت. انجمن نویسندگان 
کــودک و نوجوان اظهــار امیدواری کرده کــه رئیس جمهور 
نه  تنها نگــذارد تلخی از رمق انداختــنِ کانون پرورش فکری 
کــودکان و نوجوانــان در دولت وفــاق در کام اهالی فرهنگ 
و هنرِ کــودک و نوجوان و فرزندان میهن عزیزمان بنشــیند، 
بلکه این نهاد ارزشــمند را در جایگاه شایســتۀ  آن بنشاند، آن 
را از پوشــش وزارت آموزش وپرورش بیرون آورد و به نهادی 
زیر نظر رئیس جمهور و برخوردار از هیأت امنایی متشــکل از 
نمایندگان تشــکل  های تخصصی و فرهنگــی حوزۀ کودک و 
نوجوان و چهره  های باتجربه و متخصص این حوزه تبدیل کند، 
تا بتواند در این وضعیت خاص، علاوه بر پرورش استعدادها، 
مددرســان خانواده  ها و جامعه در تربیت غیررسمی کودکان و 
نوجوانان باشــد و فضا را برای تفکر، پرسش گری و هنرورزی 

آنان بگشاید.
در این نامه یادآوری شده که تقریباً عموم اهل فرهنگ و هنر 
کشور در حوزۀ کودک و نوجوان، از دهۀ 4۰ به بعد، در فضای 
فرهنگی این مرکز بزرگ زیسته و بالیده اند. کانون پرورش فکری 
خانۀ چندین نسل از کودکان بوده و در عمر ۶۰ ساله اش، ضمن 
برگزاری انــواع رویدادهای فرهنگی هنــری خلاقیت  محور، 
با افزایش تعداد کتابخانه  هــا و مراکز فرهنگی، همۀ امکانات 
خود را در آموزش  های ادبی- هنری و نمایش تئاتر و فیلم برای 
مخاطبان در سراسر کشــور و ازجمله در روستاهای محروم، 
به کار گرفته است. فریدون عموزاده خلیلی، رئیس هیأت مدیرۀ 
انجمن نویسندگان کودک و نوجوان،  ضمن استقبال از دستور 
رئیس جمهور، واکنش و پاســخ ســریع دکتر پزشکیان به نامۀ 
این انجمن را نشــانۀ دغدغه و درک هــم دلانۀ رئیس جمهور 
نسبت به مسائل کودکان و نوجوانان و ادبیات کودک دانست و 
اظهار امیدواری کرد که دستور آقای پزشکیان مبنی بر بررسی 
پیشــنهادها و رفــع نگرانی های اهالی ادبیــات و هنر کودک 

و نوجوان و همکاری در این زمینــه، به بهبود وضعیت کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان بینجامد. به گفتۀ او در نامۀ 
انجمن ضمن تشریح اهداف و ماموریت های ذاتی و کارنامه و 
ظرفیت های کانون، به آسیب های جبران ناپذیر ادغام کانون در 

سازمان آموزش وپرورش اشاره شده است.
عموزاده خلیلــی این نکته را کــه رئیس جمهور در عرض 
چنــد روز نامه انجمن را ملاحظه و در حاشــیۀ آن دســتور 
بررســی و ارائه نظر برای همکاری داده است، مثبت ارزیابی 
و تصریح کرد: »در رونوشت دستور صریح رئیس جمهور که 
انجمن دریافت کرده، بررســی پیشنهادها و رفع نگرانی های 
اظهار شده، توســط وزیر آموزش وپرورش به عنوان مقدمه ی 
همکاری لازم ذکر شــده و امیدواریم در بررســی مفاد نامه 
و همکاری با تشــکل های تخصصــی و فرهنگی مرتبط، و 
همچنین شــخصیت ها و چهره های کارشــناس و باتجربه 
در این زمینه شــاهد ارتقای جایــگاه کانون پرورش فکری و 
حرکت به سمت حل مشکلات این نهاد ارزشمند و مربیان و 
کارشناسان باتجربه،  هنرمند، زحمتکش و دلسوز آن باشیم«. 
رئیــس هیأت مدیرۀ  انجمن نویســندگان کــودک و نوجوان 
همچنین اعلام کرد: این انجمن آمادگی دارد میزبان نشســت  
مشترک نمایندگان تشــکل های تخصصی در حوزۀ ادبیات، 
هنر و کتاب کودک و نوجوان و چهره های سرشناس و معتبر 
این حوزه، با وزیر محترم آموزش وپرورش، رئیس محترم دفتر 
رئیس جمهور و اعضای محتــرم هیأت امنای کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان یا نمایندگان تام الاختیار آنان باشد 
که در گفت وگوهایی صریح و کارشناسانه، چگونگی بررسی 
مســائل مربوط به این نهاد و پیشنهادهای ارائه شده و شیوۀ 
دستیابی به راه حل های مناسب تعیین شود تا زمینه های تدوین 
و ارائۀ گزارش تخصصی و کارشناسانه به رئیس جمهور محترم 

در این مورد فراهم شود.

دستور رئیس جمهور برای رفع نگرانی ها دربارۀ کانون پرورش فکری 

  آینده کانون
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هفته گذشــته ســاترا بار دیگر محلی برای جنجال آفرینی 
شــد و در یک روز دســت به توقیف دو برنامــه پرطرفدار زد. 
برنامه هایی که مخاطبان زیادی برای شــبکه خانگی دست وپا 
کرده بود و ساترا که زیرمجموعه صداوسیماست دوباره نشان 
داد که تحمل رقیبی پرطرفدار را ندارد و نمی تواند رسانه ای که 
تماشــاگری برای خود دســت وپا می کند را تاب بیاورد. البته 
این اولین بار نیست که ســاترا دست به جنجال آفرینی می زند. 
با اینکه چندین بار چنین آشــوب هایی به پــا کرده و مدتی بعد 
حکم های توقیفش رنگ باختنــد و اجازه پخش محصولات 
توقیفی صادر شده اما همچنان حاشیه سازی می کند و هیاهو 
به راه می اندازد. گویی که باید هرچند وقت یک  بار جنجالی به 
پا کرده و هزینه ای برای خود و ســازمان صداوسیما به وجود 
آورد و بعد عقب نشینی کند. مثل این بار که پای رئیس جمهور 
و وزیر ورزش به توقیف گزارش زنده فوتبال عادل فردوسی پور 
هم باز شد و آنها پیگیر رفع توقیف برنامه او شدند و خبر آمد که 
قرار است دوباره گزارش این مجری طرد شده از صداوسیما از 
مسابقه فوتبال روی خروجی پلتفرم قرار گیرد. از سوی دیگر به 
دنبال جنجال هایی که به پا شد و سیل مخالفت و انتقادات به 
عملکرد ساترا، معاون امور کاربران و تنظیم گری اجتماعی این 
نهاد هم اعلام کرد، برنامه »اکنون« ســروش صحت در مسیر 
صدور مجوز بوده و محتوای نامه ساترا کاملًا واضح و مشخص 
است و تذکری برای بازگشت به مسیر درست و قانونی است.

بسیاری از کاربران شبکه های اجتماعی در روزهای اخیر، 
برخــورد با برنامه هــای اینترنتی فردوســی پور و صحت را در 
چارچوب نسبت صداوسیما و چهره ها تحلیل می کنند. با این 
حال، ساترا تاکید دارد که این برخوردها به هیچ وجه به شخص 
مربوط نیست، بلکه با اســتناد به قوانین ابلاغ  شده همچنین 
تعهدات پلتفرم پخش کننده صورت گرفته است. ساترا درحالی 
از مجوز نداشتن پخش زنده برنامه فردوسی پور به عنوان تخلف 
یاد می کند که بسیاری از برنامه های متفرقه درحال پخش زنده 
از پلتفرم ها هســتند بدون اینکه ســاترا درباره آنها حساسیتی 
داشته باشــد و او زمانی دست به توقیف برنامه فردوسی پور زد 
که چند گزارش زنده او پخش شده و اگر منع قانونی درباره این 
کار وجود می داشت باید از همان اولین برنامه دست به توقیف 
آن می زد، نه زمانی که تماشگر این گزارش ها به یک باره افزایش 
پیدا کــرد. حالا وزیــر ورزش در اظهارنظــری جدید درباره 
فردوسی پور اعلام کرده است که دولت و شخص رئیس جمهور 
حامی بازگشت این گزارشگر محبوب و در مجموع پیگیر ماجرا 
هســتند و باید دید آیا این واکنش، سرانجام چهره هایی از این 

دست را در وضعیتی متفاوت قرار می دهد؟
ضمن اینکــه اعلام پخــش گــزارش بــازی دورتموند- 
بایرن مونیخ توســط فردوسی پور در صفحه رسمی فوتبال ۳۶۰ 
حاکی از آن اســت که ســازندگان این برنامه همچنین خود او 

)فردوسی پور( همچنان مصر به ادامه مسیر هستند.
شبکه نمایش خانگی هفته گذشته تحت تاثیر اختلافاتی بود 
که بار دیگر در فضای رسانه ای میان ساترا )تنظیم گر پلتفرم های 
وی اودی( و صباایــده )یکی از شــرکت های فعــال فناوری 
اطلاعات در ایران( ســر باز کرد؛ اختلافاتی که در گذشته نیز 
بر سر بعضی سریال های مربوط به فیلیمو )سکوی پخش فیلم 
و سریال وابسته به این شرکت( مانند »سقوط« وجود داشت 
و گاه حتی کار آنها بیخ پیدا می کرد اما بعد از مدتی حل شد یا 

لااقل به عرصه عمومی نکشید.
نکته ای که در این میان به چشــم آمد، آن بود که سروش 
صحــت و عادل فردوســی پور هــر دو در ســال های اخیر 
همکاری شــان را با صداوســیما قطع کــرده بودند. حال و 

در شــرایطی که پخش برنامه های این دو چهره با مخالفت 
نهاد تنظیم گر وابسته به سازمان صداوسیما مواجه می شود، 
صداوســیما از سوی عده ای در معرض این نسبت قرار دارد 
که چون این برنامه ها در رقابت با محصولات صداوســیما 
قرار می گیرند، تلویزیون می خواهد در مسیر فعالیت آنها در 
عرصه ای خارج از این رسانه ســنگ اندازی کند. چراکه با 
رفتاری که ساترا از خود نشــان داد، نمی توان شائبه دیگری 
را هــم در این رابطــه مطرح کرد. چنانچه اگــر منع قانونی 
درباره هر دو برنامه وجود داشت، این نهاد می توانست پیش 
از پخش هر دو برنامه از انتشــار آنها جلوگیری کرده و بدون 
سروصدا با برداشــتن موانع و اصلاحات، مجوز پخش آنها 

را صادر کند. 
اســتناد منتقدان برای این نقد به دو نکته اســت. از سویی 
پس از حذف برنامه »کتاب باز« از جدول پخش شــبکه نسیم 
و وعده های بی ســرانجام برای بازگشت آن به آنتن، حالا تنها 
اشاره مجری به تجربه قبلی گروه سازنده در تلویزیون، ناقض 
مالکیت معنوی شمرده می شــود و از سوی دیگر، درحالی که 
اعلام می شــود، موضوع گزارش عادل فردوسی پور در آپارات 
شخصی نیست اما در فایل صوتی یادشده، تنها به گزارش این 
چهره اشاره می شود و نه مسابقه دیگری که به طور همزمان و 

با صدای گزارشگر دیگری درحال پخش است.
کاملًا روشن نیست آیا برای همه مسابقات دیگری که طی 
ســال های اخیر از پلتفرم آپارات پخش شــده، تذکر مشابهی 
به مدیریت این پلتفرم داده شــده یا این اتفاق به گزارش عادل 
فردوسی پور اختصاص دارد که به  تازگی از این پلتفرم آغاز شده 

است.
براساس نظراتی که در شبکه های اجتماعی دیده می شود، 
بسیاری از کاربران اتفاقات اخیر را در رابطه میان رسانه ملی و 

چهره ها تحلیل می کنند. در واقع رسانه ملی خود باعث وبانی 
این جور تحلیل ها بود. چراکه یک بار دست به حذف چهره های 
تاثیرگذار و پرطرفدار از آنتن خود زد و بار دیگر مانع از ادامه کار 
آنها در پلتفرم های شبکه های خانگی که به غلط آنها را رقیب 
خود قلمداد می کند، شد. درحالی که تعداد تماشاگر، امکانات 
و ســرمایه هیچ  یک از این پلتفرم ها به اندازه تلویزیون نیست 
و در بهترین حالت، تماشاگر پرطرفدارترین سریال به نیمی از 

تماشاگران یک سریال تلویزیونی هم نخواهد رسید. 
این واقعیت وجود دارد که شبکه های تلویزیون در سال های 
اخیر بسیاری از چهره های شــاخص خود را از دست دادند. 
با در پیش گرفتن سیاســت دوری از »سلبریتی زدگی« برخی 
از رســانه حذف شــدند و بعضی دیگر، خود مسیر خارج از 
تلویزیــون را در پیــش گرفتند. با این حــال در پی افت میزان 
بیننده ها طی حدود یک ســال اخیر برخــی از این چهره ها به 
سیما بازگشــتند که ازجمله آنها می توان به نام هایی چون ایرج 
طهماســب، محمدرضا گلــزار و جناب خان اشــاره کرد اما 
برخی دیگر مثل ســروش صحت، احســان علیخانی، عادل 
فردوســی پور، مهران مدیــری، رامبد جوان، رضا رشــیدپور، 

سیدعلی ضیا و ... همچنان از این رسانه دور هستند.
در مقابل نام هایی مانند علی شاه حاتمی شنیده می شود که 
بعد از ســال ها به همکاری با تلویزیون بازگشته اند و برای این 

رسانه سریال می سازند.
از ســوی دیگر گفته می شود، ســاترا درحالی به برخورد با 
برنامه های فردوســی پور و صحــت روی آورده که آثاری چون 
»بازنده«، »گردن زنی« که در ماه های اخیر از منظر خشــونت 
بســیار مورد نقد مخاطبان و کارشناســان قــرار گرفته اند و 
همچنان هم در شبکه نمایش خانگی به تولید و پخش می رسند 

با برخورد موجهی از سوی نهاد تنظیم گر مواجه نمی شوند.

ساترا طبق معمول از مواضع خود عقب نشینی کرد

هیاهو برای هیچ

مروان حامد، کارگردان سرشــناس مصــری فیلم زندگی نامه 
اُم کلثوم، بزرگ ترین خواننده تاریخ عرب را به پایان برد. مروان 
حامد، کارگردان برجســته مصری که در ســطح بین المللی 
بیشتر به  خاطر اثر حماسی پیشگامانه اش »عمارت یعقوبیان« 
شناخته می شــود، اخیراً فیلم »اِلست« را ساخته است؛ یک 
فیلم زندگی نامه ای درباره ام کلثوم نماد بزرگ مصر که به عنوان 

بزرگ ترین خواننده جهان عرب شناخته می شود.

تام کــروز در فیلم مهیج ماورای طبیعــی داگ لیمان با عنوان 
»عمیق تر« بازی می کند. این بازیگر برای بازی در فیلم داگ 
لیمان قرارداد امضا کرد. لیمان از »عمیق تر« به عنوان یک فیلم 
مهیج ماورای  طبیعی یاد کرده که در مرکز آن فضانوردی جای 
دارد کــه کروز نقش آن را بازی می کند؛ کســی که در اعماق 
دریا غواصی می کند اما به زودی خود را با یک موضوع شوم و 

خطرناک روبه رو می بیند.

وودی آلن، کارگردان مشهور سینما در 8۹ سالگی یک 
فیلم جدید را آماده ساخت دارد. وودی آلن که آماده بود 
تا یک فیلم جدید را پاییز امســال در ایتالیا فیلمبرداری 
کنــد و با از بیــن رفتن بودجه و لغــو کل تولید روبه رو 
شــد، بیکار نخواهد نشســت و اکنون شبکه اسپانیایی 
لاونگاریاد گزارش کرده که آلــن فیلم بعدی خود را در 

بارسلون فیلمبرداری خواهد کرد.

وودی آلن در اسپانیابازی تام کروز در فیلم ترسناکپایان فیلم سینمایی ام کلثوم

گزارش سینمای ایران 

 اکران سینمایی 
خائن کشی کیمیایی

دو فیلم تازه به اکران پاییزی اضافه می شود

نسخه سینمایی فیلم »خائن کشی« ساخته مسعود 
کیمیایی از چهارشــنبه چهاردهم آذرماه وارد چرخه 
اکران می شود و فیلم تحسین شــده »برف آخر« هم 
سرانجام بعد از سه سال نمایش خود را در سینماهای 

سراسر کشور آغاز خواهد کرد.
»خائن کشــی« و »برف آخر« هردو از فیلم های 
راه یافته به بخش مسابقه چهلمین جشنواره فیلم فجر 
بودند که هیچ کدام طی این ســه سال فرصت اکران به 

دست نیاوردند. 
این دو فیلم تا رســیدن به مرحله اکران سرنوشت 
عجیبی را تجربه کردند. فیلم »خائن کشــی« ســال 
گذشته در قالب یک مینی ســریال 4 قسمتی توسط 
نماوا منتشــر شــد و حالا بعد از گذشت حدود یک 
سال قرار است نسخه ســینمایی آن روی پرده برود. 
امیــر آقایی، مهران مدیــری، پولاد کیمیایی، ســارا 
بهرامی، سام درخشــانی؛ پردیس پورعابدینی و ... 

بازیگران اصلی خائن کشی هستند.
اولیــن اکران »خائن کشــی« 2۰ بهمــن ۱4۰۰ در 
چهلمین دوره جشنواره فیلم فجر برگزار شد. کیمیایی 
در نشســت خبری فیلم حضور پیدا نکــرد. به گفته 
تهیه کننده آن علی اوجی، این فیلم با هزینه شــخصی 
»چهار پنج نفر« ساخته شد. همچنین در این نشست 
اعلام شــد که بیش از 2۰۰ دقیقه برای خائن کشــی 
فیلمبرداری شــده که این مدت زمــان برای پخش در 
شــبکه نمایش خانگی اســتفاده خواهد شد و نتیجه 
آن همان مینی سریالی شد که در یک پلتفرم به انتشار 

درآمد و چندان هم مورد استقبال قرار نگرفت. 
»خائن کشــی« درباره گروهی متفــاوت از آدم ها 
در دهه ۳۰ اســت که تصمیم می گیرند برای کمک به 
قرضه ملی که توسط مصدق اعلام شده، از بانک ملی 
در فرصت کوتاه کســوف دزدی کنند. آنها این پول را 
برای قرضه ملی مصدق می خواهند. مصدق بر ســر 
این مســاله اصرار مــی ورزد که نفت ایــران باید ملی 
شــود. از سویی سرکرده این گروه دلباخته زنی است؛ 
امــا در درگیری هایی که در جلوی بانک با پلیس بالا 
می گیرد او تیر می خورد و باقی فرار می کنند دزدی ای 
که سرنوشتی برای هر کدام رقم می زند و بوی خیانتی 

می آید که رفاقت ها را تهدید می کند.
فیلم تحســین شــده »برف آخر« بــه کارگردانی 
امیرحســین عســگری هم طی این مدت ســه سال 
هیچ گاه فرصت اکران به دســت نیــاورد. این فیلم در 
دو نوبت یک بار در ســال گذشــته و بار دیگر اواخر 
تابستان امســال قرار بود نمایش عمومی خود را آغاز 
کند، اما در نهایت این اتفاق نیفتاد و حالا قرار است 
طی روزهای باقی مانده پاییز طلســم اکران نشدن آن 

شکسته شود.
داســتان فیلم نگاهی متفاوت به روزمرگی های یک 
دامپزشک دارد که در شــرایط سردسیر منطقه کیاسر 
ساری شب ها به شکار گرگ می رود. احسان علیخانی 

یکی از سرمایه گذاران این فیلم سینمایی است.
در فیلــم »برف آخــر« امین حیایــی ایفاگر نقش 
اصلی اســت که برای بازی در این فیلم برنده سیمرغ 
بلوریــن بهترین بازیگــر نقش اول مرد شــد. لادن 
مستوفی و ســیدمجید صالحی دیگر بازیگران اصلی 

برف آخر هستند.
این فیلم در چندین رشــته چهلمین دوره جشنواره 
فیلم فجــر نامزد و در نهایت برنــده 4 جایزه بهترین 
چهره پردازی، بهترین فیلمبرداری، بهترین نقش اول 
مرد و ســیمرغ بلورین جایزه ویژه هیات داوران شد. 
ایــن فیلم همچنین بعد از موقعیت مهدی و علفزار با 
نامزدی در ۱2 رشته دارای بیشترین تعداد نامزدی در 

این دوره از جشنواره فیلم فجر بود.
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معاملات بــورس تهران، در نخســتین روز هفتــه با کاهش 
۰.4۶ درصدی به پایان رســید. پس از 5 روز که شاخص کل 
بورس سمت وسوی صعودی داشت؛ در جریان دادوستدهای 
امروز، تغییر مسیر داد. امری که بعد از چند روز مثبت، اکنون 
حال وهــوای دیگــری در فضای تالار شیشــه ای حاکم کرده 
است. دیروز مبلغی به میزان 5۰۶ میلیارد تومان پول حقیقی از 

گردونه داد وستدها بعد از 5 روز ورود پول خارج شد.

تولید هشت ماهه سه خودروساز بزرگ کشور در سال جاری 
درحالی با افت 5.8 درصدی نســبت به مدت مشــابه سال 
گذشته همراه بوده که تولید ماهانه نیز افت 24.2 درصدی به 
خود می بیند. سه خودروســاز بزرگ کشور، از ابتدای سال تا 
انتهای آبان ماه 5۷4 هزار و 54۳ دســتگاه خودروی سواری 
تولید کرده اند. این در شــرایطی است که در مدت مشابه سال 

۱4۰2 این رقم به ۶۰۹ هزار و ۹۳۷ دستگاه می رسید.

در مبادلات دیروز بورس ۶۳ درصد نمادها منفی  معامله شدند 
و  ۳۷ درصــد مابقی مثبــت بودند؛ به عبارتــی، 5۳4 نماد در 
بازار امروز منفی معامله شــدند و ۳۰8 نماد دیگر مثبت به اتمام 
رسیدند؛ همچنین ســرانه خرید حقیقی 4۱.۱ و سرانه فروش 
حقیقی 55.4 میلیون تومان بودند. مجموع ارزش کل معاملات 
در بــازار دیروز، ۹۰۶۹8 میلیارد تومان بود که از این میزان ارزش 

معاملات خرد بیش از ۱2 هزار میلیارد تومان به ثبت رسید.

مبادله دیروزافت تولید خودروخروج پول

چاره سرپناه
برای بخش مسکن چه کاری می توان کرد؟

مســکن جدا از ســکونتگاه نیســت و جدا از سکونتگاه 
نمی توان برای آن برنامه ریزی کرد. برنامه ریزی برای مســکن 
هم نمی تواند یکسره و کلی برای همه کشور باشد! برنامه ریزی 
برای مســکن باید به صورت محلی و سکونتگاه به سکونتگاه 
انجام شــود. به همین دلیل، در ذیل معاونت شهرسازی یک 
اداره کل مســکن ایجاد کنید. این کار ناهماهنگی پیش آمده 
بین معاونت شهرســازی و معاونت مســکن و دو شــورای 
عالی را از بین می برد. بعد بروید ســراغ اینکه چگونه می توان 
در عیــن اینکه با رشــدهای پایدار 5-۶ درصد )این شــرط 
لازم بــرای هر نوع برنامه ریزی اســت. اگر نباشــد، این بند 
باید با شدت بیشــتری انجام شــود(، آن ۳۳ سال را کاهش 
داد. بــرای این منظور، باید بروید به ســراغ حذف مقررات و 
استانداردها. نمی توان درآمد سرانه یک چهارم غرب را داشت 
ولی استانداردهای شهرسازی غرب را پیاده کرد! جیب خالی 
و پز عالی که نمی شود. شهرسازی سرانه محور را از بین ببرید. 
شهرها و در همان چارچوب مسکن ها را متناسب با توان مردم 
هر شــهر برنامه ریزی کنید. این کار را با مشارکت شهروندان 
پیش ببرید. بــرای این کار، باید قانون جامع شهرســازی را 
تدوین کنید. این قانون بســیار مهم است که هرچه سریع تر با 
این نگرش تنظیم شــود. رویاپردازی و ایده آل گرایی هم در آن 
قانون نکنید. قانون را خیلــی کلی و صرفاً در چارچوب های 
کلی بنویسید که دســت برنامه ریزان متناسب با توان مردم هر 
شهر و با مشارکت شهروندان برای برنامه ریزی شهر باز باشد.
مساله بعد این است که نگران زلزله نباشید. نه اینکه زلزله 
مهم نیست، نه اینکه اگر زلزله بیاید، انسان های زیادی از بین 
نخواهند رفت، امــا اینکه چنان به این موضــوع بپردازید که 
برنامه ای با اســتاندارد بالا که از توان مردم خارج باشد، تولید 
کنید؛ صرفاً مردم را به حذف از بازار رسمی هدایت و به سمت 
بازارهای غیررسمی )ایجاد سکونتگاه های غیررسمی( سوق 
می دهید. هزینه های آنها را به قدری افزایش می دهید که قبل 
از وقوع زلزله، زیر آوار ایــن هزینه ها مدفون می کنید. نگران 
زلزله نباشید. زلزله در 2۰ سال گذشته، ۱۰۰ هزار نفر را کشته، 
اما در همین 2۰ ســال 4۰۰ هزار نفر در جاده ها کشته شده اند! 
اگر جان انسان ها مهم است، نه ایجاد فرصت های رانتی برای 

گروه های خاص، دست از این بازی بکشید! 
زلزله اگر بیاید، فقط خانه های مردم تخریب نمی شــوند، 
بلکه زیرساخت ها و خدمات شــهری هم تخریب می شوند. 
قــرار نیســت در خانه های ضدزلزلــه خود بــه خاطر اینکه 
دسترسی ها از بین رفته، از گرسنگی بمیریم! برنامه ریزی برای 
زلزله، از بیرون خانه شــروع می شود. اولویت در برنامه ریزی 
برای زلزله، در وهله اول امکان تخلیه ســریع است و در وهله 
دوم، بازگشت ســریع به حالت عادی! اینها ربطی به مسکن 
ندارد، بلکه فضای عمومی را نشــانه می گیرد. اگر به زلزله هم 
فکر می کنیــد، جای ضوابط پرهزینه برای مســکن، فضای 

عمومی را آماده کنید.
همچنین لازم اســت که بازنگری طرح جامع مســکن را 
متوقف کنید. با آن به جایی نخواهید رســید. از دل آن طرح، 
چیزی غیر از همان سیاســت های متداول با ابعادی متفاوت 
بیرون نخواهد آمد. اساساً مسکن را خارج از شهرسازی نباید 
دید. طرح جامع مسکن چون به صورت بخشی تهیه می شود، 
چاره ای ندارد که تحقق رشــد اقتصادی مثبت را فرض کند! 
درحالــی که این فرض هیچ وقت درســت نیســت.  در انتها 
اینکه حتی با فــرض اینکه از همین امروز، رشــد اقتصادی 
پایدار 5-۶ درصد داشــته باشید، مساله مسکن را نمی توانید 
حل کنید. قبلًا توضیح داده ام که ۳۳ ســال طول می کشد که 
نسبت شاخص دسترسی به مســکن با چنین رشدی، به زیر 
۱۰ یعنی نرم قابل قبول برســد و مردم بتوانند با تخصیص وام 
به خرید مســکن اقدام کنند. پذیرش اینکه مســاله به راحتی 
قابل حل نیســت و نمی توان اهــداف بلندپروازانه مثل آنچه 
در جدول برنامه هفتم )کاهش شــاخص دسترسی به ۷.5( 
آمده، داشت؛ اصل اول امکان پذیر کردن حل تدریجی مساله 
است. اگر قدم اول را بپذیرید، گام دوم این است که اقداماتی 
که فاجعه های بلندمدت ایجاد می کنند را به ســرعت متوقف 
کنید. هزینه دست کشیدن و نابود کردن اثرات اقدامات قبلی، 
بسیار پایین تر از ادامه کارهای غلط است. مسکن مهر که 2.۱ 
میلیون واحد مســکونی را در هدف قرار داده بود، در طول ۱۷ 
سال گذشته، با وجود انواع وصله پینه زدن ها مانند خودمالکی 

و ...، هزینه های بسیار زیادی به اقتصاد ایران تحمیل کرد.
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محمود اولاد
اقتصاددان

دو ســال پیش در تاریخ ۳۰ نوامبر )مثل دیروز( از چت جی پی تی 
رونمایی شــد. این »بات مکالمه«، تنهــا در عرض چند روز پس از 
رونمایــی عمومی، همه را مجذوب خود کــرد. چت جی پی تی به هر 
فردی که به اینترنت دسترســی دارد اجازه چت و گفت وگو می دهد.
حتی بســیاری، این احساس را دارند که به جای یک ماشین، با یک 

شخص مکاتبه می کنند.
با وجودی که تنها دو ســال از رونمایی رســمی از چت جی پی تی 
می گذرد، دو نکته کاملًا روشن شده است؛ یکی اینکه ما خیلی به این 
بات وابسته شــده ایم و دیگر اینکه زندگی ما با وجود چت جی پی تی 
راحت تر شــده اســت. این فناوری با صرفه جویــی در زمان، پول و 
انرژی، زندگی ما را ســاده کرده. کاربرد هــوش مصنوعی در زندگی 
روزمره ما بســیار گسترده است؛ از جســت وجو در اینترنت گرفته تا 
ارائه خدمات مالی و بانکی. ما بــه  طور روزانه زمان زیادی را صرف 
چرخیدن در رسانه های اجتماعی، ســرچ در اینترنت، آهنگ گوش 
دادن، فیلم دیدن و بازی های ویدئویی می کنیم که پشــت صحنه همه 
اینهــا، از طریق هوش مصنوعی انجام می شــود. اما یک نگرانی هم 
وجود دارد؛ اینکه چت جی پی تــی درحالی که باعث افزایش رقابت 
در حوزه هوش مصنوعی مولد شده اســت، اما پیشرفتی آهسته تر از 
حد انتظارات داشــته و کارشناسان در مورد احتمال وقوع یک تحول 
انقلابی دیگر در این حوزه، آن هم در بازه زمانی کوتاه مدت تردید دارند.
یورو نیوز در گزارشــی درباره کاربردهای چت  جی پی تی نوشت: 
درحال حاضر، هیجان اولیه جای خود را به نبرد شرکت ها برای تسلط 
در به کارگیری چنین ابزارهایی داده است. مایکروسافت به سرعت با 
شرکت »اُپن اِي آی - OpenAI« که توسعه دهنده هوش های مصنوعی 
»چــت جی پی تــی - ChatGPT« و »دال ئی - DALL·E« اســت 
قرارداد همکاری منعقد کرد. گوگل نیز از قافله عقب نماند و مدل های 
باز خود را ظرف دو ماه رونمایی کرد. امروز، ما در مرحله ای هســتیم 
که شرکت مشــاوره ای گارتنر از آن به عنوان »مرحله توهم زدایی« یاد 
می کند؛ یعنی اینکه سرخوشــی اولیه منجر به افزایش انتظارات شد 
و ناتوانی در برآورده کردن ســریع آنها باعث کاهش علاقه شد. این 
یک مرحله طبیعی در چرخه حیات روندهای فناوری است و به گفته 
گارتنر، شــیب انتظارات در عرض چند ســال دوباره افزایش خواهد 

یافت، هرچند نسبت به موج اول ضعیف تر خواهد بود.

 Wجهش دوباره به چه چیزی نیاز دارد؟
آندری کارپاتی، یکی از خالقان مــدل چت جی پی تی )که در ماه 
فوریه اُپن اِي آی را ترک کرد(، اخیراً به نشــانه هایی از فرســودگی در 
هوش مصنوعی مولد اذعان کرده است. از آنجایی که نسخه های اولیه 
چت جی پی تی قبلًا روی تقریباً تمام متون موجود در اینترنت آموزش 
داده شده بودند، نســخه های جدیدتر نمی توانند از داده های بیشتری 
نسبت به نسخه های قبلی خود استفاده کنند. این بدان معنی است که 

مدل های جدید قادر به بهبود قابل توجهی نخواهند بود.
به گزارش یورونیوز آلوارو باربــرو، رئیس تجزیه و تحلیل داده ها 
در »موسســه مهندســی دانش«، توضیح می دهد کــه »برای انجام 
یک جهش بزرگ، به نوآوری در معماری الگوریتمی، مانند توســعه 
ترانســفورماتورها در سال 2۰۱۷ ]نوعی شــبکه عصبی که در توسعه 

مدل های بزرگ زبانی کلیدی است[ نیاز است«.
ضمــن اینکه چالش هــای تجاری همچنــان ادامــه دارند، زیرا 
ســرمایه گذاران در مورد ســودآوری هوش مصنوعی مولد نامطمئن 
هســتند. شــرکت OpenAI در ماه اکتبر ۱۰ میلیارد دلار علاوه بر ۱۳ 
میلیارد دلاری که مایکروســافت در سال 2۰2۳ متعهد شد، دریافت 

کرد. با این حال، این بودجه ممکن اســت کافی نباشد. کمااینکه با 
وجود برنامه ریزی های اولیه برای عرضه نسخه »چت جی پی تی-5« 
تــا اواخر ســال 2۰2۳، اما این مدل هنوز وارد بازار نشــده اســت و 
باعث ایجاد شــک و تردید در میان تحلیلگران در مورد پتانســیل آن 
برای برآورده کردن انتظارات تعیین شده توسط سم آلتمن، مدیرعامل 
این شرکت شده اســت. اُپن اِي آی پیش بینی می کند که تا سال 2۰2۹ 
سودآور نخواهد بود، د حالی که هزینه های ماهانه تقریباً 5۰۰ میلیون 

دلار را متحمل می شود.

 Wتوانمندی های عجیب
انتشــار عمومی چت  جی پی تی در ماه نوامبر 2۰22 به ما نشان داد 
که هوش مصنوعی چه توانمندی هایی دارد. این موضوع نگرانی های 
عده ای را برانگیخت که این فناوری می تواند شغل انسان ها را تصاحب 
کند. اما به نظر می رســد بســیاری از کارمندان چنین نظری ندارند و 
طبق تحقیقی که مایکروســافت انجام داده است، حدود ۷۰ درصد از 
آنها اعلام کرده اند که از ســپردن بخشی از حجم کاری خود به هوش 
مصنوعی اســتقبال می کنند. در واقع کارمندان با پرسیدن یک سوال 
ســاده از آن، به اطلاعات درخواســتی از هزاران منبع دســترس پیدا 
می کننــد. آزادی و قدرت جدیدی که این فنــاوری ارائه می دهد این 
پتانسیل را دارد که دسترسی به اطلاعات مفید را آسان تر و سریع تر از 
هر زمان دیگری در گذشــته کند. یک نماینده فروش، مدیر بازاریابی 
یا مدیــر مالی را در نظــر بگیرید که در جســت وجوی اطلاعاتی از 
مشــتریان، محصولات یا نتایج کسب وکار اســت تا به آنها در انجام 
کارشــان کمک کند. به جای اینکه مجبور باشند انواع افراد را برای 
کمک ردیابی کنند، به راحتی می توانند از طریق چت بات شرکت این 
اطلاعات را پیدا کنند. این سیستم همچنین با ارائه دسترسی سریع تر 
به داده های مربوط به سطوح پرداخت، حفظ و مشارکت کارکنان در 
تیم هایشان، به شــرکای تجاری منابع انسانی نیز کمک خواهد کرد. 
واضح اســت که هوش مصنوعی از این طریق می تواند باعث بیشتر 
شــدن بهره وری و سرعت انجام وظایف در محل کار شود. در عوض 
عده زیادی ممکن اســت با گسترش و توسعه هوش مصنوعی بیکار 
شــوند. برای همین اســت که تحقیقات و پژوهش های بسیاری به 
بررسی عواقب فناوری هوش مصنوعی و نقش آن در شکل دهی آینده 
بشریت پرداخته اند. باید این واقعیت را بپذیریم که هوش مصنوعی هر 

روز بر تصمیمات و سبک زندگی ما تاثیر می گذارد.
توسعه سریع محصولات هوش مصنوعی یک سوال مهم را مطرح 
می کند: آیا تیم منابع انســانی آماده است تا به کارمندان کمک کند تا 
از پتانسیل هوش مصنوعی استفاده کنند؟ آیا آنها آماده نظارت بر این 
مراحل در دنیای هوشــمند جدید هستند؟ جاش برسین، تحلیلگر و 
نویســنده مشهور در زمینه منابع انســانی و فناوری، با توجه به رشد 
ســریع بازار هوش مصنوعی در مقاله ای با عنوان »هوش مصنوعی 
قدرت جدیدی برای کارمندان« به بررسی این موضوع پرداخته است. 
او تاکید می کند درحالی که قدرت هوش مصنوعی بسیار زیاد است، 
اما این فناوری هنوز در مراحل ابتدایی خود قرار دارد. برسین توصیه 
می کند که رهبران کسب وکار و منابع انسانی باید تمرکز خود را بر روی 
شناسایی کاربرد عملی هوش مصنوعی در دنیای واقعی قرار دهند تا 
بتوانند بــه  طور کامل از قابلیت های هوش مصنوعی تولیدکننده بهره 

ببرند. در ادامه خلاصه ای از این مقاله ارائه می شود.

 W هوش مصنوعی و بهره وری
هوش مصنوعی به  طور کلی همان شبیه ســاز رفتار انسان است که 
در قالب یک ماشــین برای حل مسائل پیچیده به کار گرفته می شود. 
این ماشــین هوشمند توانایی درک فرمان هایی که داده می شود، ذخیره 
داده های انتقالی و نتیجه گیری براســاس این داده هــا را دارد. با رونق 
محاســبات ابری و ذخیره ســازی و تحلیل داده هــای بزرگ، هوش 

چت جی پی تی در دو سال گذشته چه دردی از ما دوا کرد؟

مزایای کودک دوساله
مهتا معرفت

گروه اقتصاد

مصنوعی به بهبــود کارآیی در محیط های تولیــدی کمک می کند و 
موجب عملکرد و نتایج بهتر می شــود. با استفاده از هوش مصنوعی 
و یادگیــری ماشــینی، سیســتم ها می توانند صدها مــدل ریاضی از 
احتمــالات تولید و نتیجه را آزمایش کننــد و در تحلیل خود دقیق تر 
باشند و در نتیجه بتوانند پیش بینی مناسب تر و منطقی تری از آنچه در 
آینده رخ می دهد به ما ارائه دهند. این پیش بینی می تواند به شــرکت ها 
برای کنترل شــرایط آتی و برنامه ریزی برای آن کمک بزرگی کند. از 
طرفی پیشــرفت هایی که در حوزه تکنولــوژی و هوش مصنوعی رخ 
داده می تواند در فرآیند تولید و نگهداری به کمک شــرکت ها بیاید. با 
وجود حس گرهایی که برای ردیابی و کنترل محصولات به کار گرفته 
می شــود، می توان به راحتی محصولات معیوب و آنهایی را که از نظر 
کیفیت در حد اســتاندارد نیستند از بقیه محصولات جدا کرد و حتی 
می توان در نگهداری از تجهیزات نیز از هوش مصنوعی استفاده کرد، 
به  طوری که شــرایط تجهیزات و ماشین آلات کارخانه و شرکت را به 
خوبــی ارزیابی کنند و نتایج آن را ارائه دهد. ورود هوش مصنوعی به 
شرکت می تواند چنین کارها و وظایفی را بر عهده بگیرد که بر بهره وری 
شــرکت تاثیر شگرفی خواهد داشــت. اما این تاثیر بر کار کارمندان و 
کارگران شرکت چگونه است؟ بسیاری از افراد معتقدند که افزودن یک 
فناوری جدید به شرکت باید همزمان با به کارگیری کارکنان با توانایی 
شناخت و کار با این فناوری جدید باشند. از طرفی برخی از کارکنان 
کــه این فناوری می تواند وظایف آنها را انجام دهد، از شــرکت تعدیل 
می شوند و باید به دنبال شغل دیگر بگردند. در نتیجه می توان گفت که 
افزودن یک فناوری جدید می تواند یک جایگزین شغلی و تغییر شغل 
برای عده زیادی از کارکنان شرکت باشد. اما جنبه اجتماعی آن و تاثیر 

ورود هوش مصنوعی بر بازار کار می تواند متفاوت باشد.

 Wتکامل عصر هوش
جاش برســین با اشــاره به روند تکامل اقتصاد آمریکا توضیحی 
درباره شــرایط عصر حاضر و تکامل هوش مصنوعی ارائه می کند. 
او توضیــح می دهد که اقتصاد آمریکا در چهــار مرحله تکامل یافته 
اســت: دوران پیشــگام، زمانی که کشور پیدا شــد. دوران صنعتی، 
زمانی که شــرکت های تولیدی، حمل ونقل و انرژی ســاخته شــد. 
عصر اطلاعات، زمانی که فناوری اطلاعات و محاســبات مدل ها و 
ابزارهای کســب وکار جدید ایجاد شد و اکنون آخرین مرحله، عصر 
اطلاعات که در آن همه این اطلاعات یکپارچه  شده در دسترسی افراد 
هســتند. در هر یک از این دوره ها نقش کارگران تغییر کرده اســت. 
در دوره اول، افــراد در مزارع کار می کردند و به عنــوان خانواده ها و 
گروه های کوچک فعالیت داشتند. دوران صنعتی، ایده های جدیدی 
از مدیریت و نیروی کار را به ارمغان آورد و شرح شغلی به افراد می داد 
که طبق آن بســیاری از کارگران به عنوان قطعــات قابل تعویض در 
صنایع مشــغول به کار بودند. عصر اطلاعات نقش جدیدی را برای 
حرفه ای هــا ایجاد کرد و این قدرت را در اختیار بســیاری قرار داد تا 
مدیر، فن آور و رهبر شــوند. به گفته برســین، دوران اطلاعات فراتر 
خواهد رفت و همه ما را قادر می کند تا کارگران توربوشارژ با دسترسی 
به اطلاعات مانند گذشته باشــیم. در دوران همه گیری کرونا، اگر به 
خوبی به خاطر داشته باشید، اختلال بی سابقه ای در بازار محصولات 
و همچنین بازار کار ایجاد شــده بود. این عاملی بود که باعث رشد و 
گسترش دورکاری در سراسر جهان شد که به کارمندان اجازه می داد 
در شرایط تقریباً مناسب و امن خانه شان کار کنند و کارفرمایانی که با 
هزینه کمتر به ارائه خدمات و محصولات بپردازند. اما همین موضوع 
کمبودهای عظیمی در بازار کار ایجاد کــرده بود و نرخ های بیکاری 
به شــدت افزایش یافته بودند. در پاسخ، ســازمان های منابع انسانی 
ســیل ایده های جدید، نوآوری ها و راه حل های خلاقانه را پذیرفتند؛ 
از طبقه بندی مهارت ها، بازارهای اســتعداد گرفته تا تمرکز بر برابری 
حقوق، شفافیت پرداخت، رفاه و تجربه کارکنان. این برنامه ها به اجبار 
به وجود آمدند، اما این منفعت را متخصصان منابع انسانی داشتند که 
مجبور شدند استراتژیک تر باشند. حالا این توانایی استراتژیک بودن 
در مورد مهارت سازی و فناوری با جهش عظیمی که هوش مصنوعی 
آماده کرده است، دارد آزمایش می شــود. به زودی، هر کارمند قادر 
خواهد بود به روش های منحصربه فرد و خاص خودش، ارزش افزوده 
ایجاد کند. عصر هوش مصنوعی این پتانسیل را دارد که همه ما را در 
بســیاری از چیزهای جدید متخصص کند و با دسترسی و استفاده 

از اطلاعات گسترده تر، نقش ها و دیدگاه های خود را گسترش دهیم.
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عبدالناصــر همتی،  وزیر اقتصاد گفت:  بــا توجه به موافقت 
دولت با ریجستری آیفون های بالای ۱۳ در زمینه آیفون هایی 
که در دست مردم اســت و قبلا وارد کشور شده نیز تمهیدی 
خواهیــم کرد. طبق برآوردها حدود یــک میلیون از این نوع 
گوشی ها دست مردم است و جزو دارایی مردم قلمداد می شود 
که عملا بلا اســتفاده شــده اســت. لذا باید تمهیدی برای 

استفاده از این گوشی ها بشود.

اسکندر مومنی،  وزیر کشور گفت: حداقل ۶ میلیون اتباع خارجی 
در کشــور حضــور دارند که بخشــی از آنها غیرمجاز هســتند. 
ساماندهی اتباع بیگانه از نقاط صفر مرزی شروع می شود. قوانین 
و مقررات مربوط به انســداد راه هــای ورود اتباع بیگانه در حال 
اجراست و تاکنون اقدامات خوبی انجام شده است. در مرزهای 
کشور موضوع انســداد مرزی و احداث دیوار به سرعت در حال 

پیشرفت است زیرا رفت و آمد اتباع ادامه دارد. 

محمدرضــا ظفرقنــدی، وزیر بهداشــت در توئیتی در شــبکه 
اجتماعی ایکس با هشــتگ های ارز ترجیحــی دارو و وزارت 
بهداشــت نوشــت:»با توجه به مطالب مطرح شــده در برخی 
رسانه ها در مورد حذف ارز ترجیحی دارو، توضیحاً لازم به ذکر 
اســت، ارز ترجیحی نوع یک )42۰۰ تومان( برای دارو از سال 
گذشته حذف شده بود و برای سال آینده هم کمافی السابق با ارز 

ترجیحی نوع 2 و پرداخت دارویار عرضه خواهد شد.

تکذیب حذف ارز ترجیحی6 میلیون اتباع!رجیستر آیفون های داخلی

گزارش

علیرضا کاظمی،  وزیر آموزش و پرورش گفته که حدود ۷5۰ 
هزار نفر در سه دوره تحصیلی بازمانده از تحصیل هستند. در دوره 
اول ابتدایی حدود ۱5۰ هزار نفر و بقیه مربوط به متوســطه اول و 
دوم است. بازماندگان از تحصیل ربطی به آموزش و پرورش ندارد 
و اینگونه نیست که ما مدرسه و کلاس نداشته باشیم. بازماندگان 
از تحصیل در دوره متوسط مربوط به کسانی است که دنبال کار و 
مهارت هستند. بخشی از این تعداد ممکن است مربوط به دختران 
روســتایی باشــد که به خاطر کلاس مختلط از تحصیل بازمانده 

باشند، البته این تعداد خیلی محدود است.
او گفته که؛  »در زمینه بازماندگان از تحصیل نباید اول ســراغ 
آموزش و پرورش رفت. ما 5 هزار کلاس با کمتر از 5 دانش آموز 
داریم یعنی دسترســی به آموزش برای تمام دانش  آموزان کشــور 
فراهم اســت اما عوامل خانوادگی، اقتصادی و اجتماعی موجب 

شده که دانش آموز بازمانده از تحصیل داشته باشیم.«  
وزیر آموزش و پرورش گفته که؛  » در تهران ســر چهارراه ها از 
دانش آموز سوال کنید چرا به مدرسه نمی روید؟ سراغ این موضوع 
را فقــط نباید از آموزش و پرورش گرفت. با نگاه تحلیلی و کاملا 
تفکیکی این موضوع بررســی شود. همه فکر می کنند، آموزش و 
پرورش کلاس، مدرســه، معلم و کتاب ندارد، در حالی که برای 
8۰۰ هزار دانش آموز در سیســتان و بلوچســتان کتــاب رایگان 

می دهیم و چند هزار مدرسه یک کلاسه داریم.«
  فقر به همراه هزینه تحصیلی سرســام آور سبب شده تا برخی 
از والدین به جای اینکه فرزندان خود را به مدرسه بفرستند، آن ها 
را برای کســب درآمد یا یاد گرفتن حرفــه ای جدید، وادار به ترک 
تحصیل کنند. در مقابل، والدینی که تحصیل فرزند برایشان مهم 
اســت، هزینه سنگینی را متحمل می شــوند. سرویس مدارس، 
تغذیه کودکان، تهیه پوشــاک، خرید لوازم التحریر، کیف و کفش 
و پول نقدی که حتی مدرســه های دولتی از پــدر و مادر مطالبه 
می کنند، آمار ترک تحصیل را بالا برده  اســت. در این بین ازدواج 
دختران زیر ســن ۱8 سال هم یکی از عوامل ترک تحصیل عنوان 
می شــود. اول مهر امسال اعلام شــد که حدود ۷۹۰ هزار نفر به 
علت فقر از نشســتن پشــت میز مدرسه محروم شــدند. تعداد 
دانش آموزان دوره ابتدایی حــدود ۹ میلیون و 2۰۰ هزار نفر، دوره 
متوســطه اول حدود ۳ میلیون و 8۰۰ هزار و متوسطه دوم حدود 
2 میلیون و ۹۰۰ هزار نفر است. امسال یک ونیم میلیون دانش آموز 
نیز به پایه اول دبستان وارد شده اند. 2.5 میلیون دانش آموز کشور 
نیز در ۱8 هزار مدرســه غیردولتی تحصیل می کنند. ۱54 میلیون 
جلد کتاب درسی برای دانش آموزان چاپ شده است و افرادی که 
کتاب درسی خود را در سامانه سفارش کتاب ثبت کردند،  اول مهر 

کتاب خود را از مدرسه دریافت کردند. 
با این وجود طبق آمار اعلام شــده از سوی محمد علوی تبار؛ 
معاون ســازمان پژوهــش و برنامه ریــزی آموزشــی 8۹۰ هزار 
دانش آموز هنوز کتاب  های درســی خود را سفارش نداده اند که از 
ایــن تعداد ۱۰۰ هزار نفر در مدارس ثبت نام اما کتاب درســی خود 

را سفارش نداده اند و ۷۹۰ هزار نفر در مدارس ثبت نام نکرده اند.
بر اســاس داده های مرکز آمار، در سال های تحصیلی ۱4۰۰-
۱4۰۱ و ۱4۰۱-۱4۰2 بــه ترتیب ۹۱۱ هزار و ۹۳۰ هزار کودک ۶ تا 
۱۷ ساله از تحصیل باز مانده اند. مرکز پژوهش های مجلس علت 
اصلی را فقر اعلام کرده و گفته ســهم ناچیزی از علل بازماندن از 
تحصیل به والدین مربوط می شود. این مرکز راه چاره را »نظارت 
مجلس بر دولت برای فراهم کردن آموزش رایگان« دانسته و گفته 

جریمه یا پیگرد قضایی اولیا موثر نیست.
اگرچه طبق اصل ۳۰ قانون اساســی »دولت موظف است، 
وســایل آموزش و پرورش رایگان را برای همه ملت تا پایان دوره 
متوســطه را فراهم کنــد.« با این حال هزینه هایــی که از لحظه 
ثبت نام تا پایان ســال تحصیلی بر خانواده ها تحمیل می شــود از 
نقض گســترده این قانون حکایت دارد. خانواده ها در طول سال 
بایــد مبالغی را تحت عنــوان کمک به مدرســه پرداخت کنند؛ 
هرچند سال هاســت که مدیران آموزش وپــرورش بر ممنوعیت 
دریافت شــهریه از والدین در مدارس دولتــی تاکید می کنند اما 
آنچه در عمل اتفاق می افتد، این است که از والدین هنگام ثبت نام 
پــول طلب کــرده و می گویند برای تامین هزینه های مدرســه با 
کسری بودجه مواجه اند و گاه مبالغ دریافتی به همراه هزینه  خرید 
کفــش و لباس و دیگر موارد پیش بینی  نشــده از مجموع حقوق 
یک کارگر حداقل بگیر فراتر می رود بنابراین تحصیل تا پایان دوره 
متوســطه رایگان نیست و نکته تامل برانگیز اینجاست که به رغم 
صــرف هزینه های گزاف، تحصیل در مــدارس دولتی رهاوردی 
ندارد و بیشــترین آمار پذیرفته شدگان کنکور سراسری متعلق به 
دانش آموزان مدارس غیردولتی و خاص هســتند؛ یعنی آن هایی 
که پول بیشــتری خرج می کنند و به این ترتیب رشته های مطرح 

دانشگاه های معتبر به طبقات فرادست جامعه تعلق می گیرد.

بازماندگان  
 وزیر آموزش و پرورش می گوید

750 هزار بازمانده از تحصیل وجود دارد 

گروه اجتماعی: بنابر گفته محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای 
اسلامی، قانون عفاف و حجــاب از 2۳ آذر ماه به منظور اجرای آن 
به دولت ابلاغ خواهد شــد. متن نهایی قانون »حمایت از خانواده از 
طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجــاب« معروف به قانون حجاب 
پس از رفت وبرگشــت های متعدد میان مجلس و شورای نگهبان در 

۷4 ماده و مجموعاً در 5 فصل تنظیم و نهایی شد.
فصــل اول این قانون به کلیات و تعاریف پرداخته، فصل دوم 
به وظایف عمومی دســتگاه های اجرایی، فصل سوم به تکالیف 
اختصاصی دستگاه های اجرایی، فصل چهارم به وظایف عمومی 
و مسئولیت های اجتماعی و فصل پنجم نیز به جرائم و تخلفات 

پرداخته است.
مطابق این قانون دستگاه های مختلفی ازجمله وزارت ارشاد، 
صداوسیما، سازمان تبلیغات اسلامی، وزارت آموزش وپرورش، 
وزارت علوم، وزارت بهداشــت، معاونــت علمی رئیس جمهور، 
شهرداری ها و دهیاری ها، وزارت اقتصاد، وزارت صمت، وزارت 
راه، وزارت ارتباطــات، وزارت میــراث فرهنگــی، معاونت زنان 
رئیس جمهور و ... ازجمله دستگاه هایی هستند که در این قانون 
به طور مســتقیم تکالیفی را در حوزه فرهنگ سازی و حمایت از 

خانواده بر عهده خواهند داشت.
در ماده 5۰ قانون عفاف و حجاب آمده است: »هر زنی در انظار 
عمومی معابر یا اماکن عمومی که نوعاً در منظر نامحرم است اعم از 
فضای حقیقی یا مجازی کشــف حجاب کند، به نحوی که چادر یا 
مقنعه با روسری یا شال و امثال آنها بر سر نداشته باشد در مرتبه اول 
از طریق سامانه های هوشمند فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی 
ایران )فراجا( با تطبیق با ســایر بانک هــای اطلاعاتی اطمینان آور و 
احراز هویت قطعی، مرتکب معادل یــک دوم حداکثر جزای نقدی 
درجــه 8 جریمه و لیکن اخذ جریمه مذکور به مدت ۳ ســال معلق 
می شود و با استفاده از سامانه های هوشمند با پیامک یا پست به وی 
اعلام می شــود در صورت تکرار در مدت تعلیق جریمه در مرتبه دوم 
علاوه بر اخذ جریمه مرتبه اول معادل حداکثر جزای نقدی درجه 8 
جریمه و با اســتفاده از طرق مذکور به وی اعلام می شود. در مرتبه 
سوم توسط مرجع قضایی به جزای نقدی درجه ۶ و در مراتب بعدی 
به جزای نقدی درجه 5 محکوم می شــود. در صورت تکرار بیش از 
چهار بار مرتکب به مجازات تکرار جرم موضوع ماده )۳8( این قانون 

غیر از حبس محکوم می شود«.
تبصــره ۱ این مــاده اشــعار دارد: در صورت ارتــکاب همزمان 
رفتارهای مذکور در مواد )٤٨( و )5۰( این قانون جریمه های نقدی 
هر دو رفتار اعمال و در مرتبه اول اخذ هر دو جریمه معلق می شود. 
همچنیــن تبصره 2 ماده 5۰ قانون عفــاف و حجاب می گوید: ورود 
مــردان به محیط هــای اختصاص یافته به زنان در اماکن و وســایل 
حمل ونقل عمومی مشمول مجازات این ماده می شود، مگر مواردی 

که ضرورت محسوب می شود.

 W ارقام جریمه
براســاس ماده ۱۹ قانون مجــازات اسلامی، یــک دوم حداکثر 
جــزای نقدی درجه 8 جریمه معادل 5 میلیون تومان اســت. مرتبه 
دوم که جزای نقدی درجه 8 بــه علاوه جزای نقدی در مرحله اول، 
یعنــی معادل نصف جزای درجه 8 )پنج میلیــون تومان( بوده جمعاً 
می شود ۱5 میلیون تومان. به عبارت دیگر، دو بار پیامک در ارتباط با 
بی حجابی برای زنان ۱5 میلیون تومان جریمه شامل می شود. جزای 
نقدی درجه ۶، 2۰ میلیون تا 8۰ میلیون تومان و رقم جریمه درجه 5، 

8۰ میلیون تومان تا ۱۶5 میلیون تومان است.

 W نظارت اتباع بر ایرانیان 
مطابق با ماده ۳2 این قانون ســتاد امر به معروف و نهی از منکر 
علاوه بــر وظایف و اختیارات قانون حمایــت از آمران به معروف و 

ناهیــان از منکر مصوب ۱۳۹۷/۱/2۳ و ســایر قوانیــن به منظور 
تحقق اهداف این قانون مکلف به حمایــت از گروه های مردمی امر 
بــه معروف و نهی از منکر و صدور مجــوز فعالیت آنها و آموزش و 
ارائه گواهینامه آموزش به آنها و نظارت بر کار ایشان مطابق قوانین و 
مقررات اســت.  اما نکته قابل توجه این است که یکی از نکات لازم 
برای مجوز گروه هــای مردمی امر به معروف و نهی از منکر زبانی و 
نوشــتاری تابعیت جمهوری اسلامی ایران است که مطابق با یکی از 
تبصره های این ماده؛  شــرط مذکور در این بناد درخصوص مهاجران 
یــا اتباع بیگانه در صورت دارا بودن مجوز اقامت رســمی از وزارت 
کشور اعمال نمی شود. با این اوصاف اتباع بیگانه نیز توانایی نظارت 

بر حجاب ایرانیان را دارند. 

 Wقوه قضائیه آغازگر لایحه عفاف و حجاب
روند شــکل گیری لایحــه جنجالی حجاب و عفــاف از قوه 
قضائیه آغاز شــد و به تقابل میان قوا منجر شد. این فرآیند ابتدا 
بــا ارائه یک لایحــه ۹ ماده ای از ســوی قوه قضائیه که شــامل 
راهبردهای کلی در ارتباط با مبارزه با بدحجابی بود، کلید خورد. 
تغییرات قابل توجه و رشد 5۰۰  درصدی در کمیت لایحه عفاف و 
حجاب، واکنش های جدی را از سوی نمایندگان فعلی، نمایندگان 
ادوار و حقوقدانان خارج از مجلس به همراه داشــته اســت. این 
افراد این تغییرات را »حرکتی فراقانونی« توصیف کرده و به انتقاد 
از عملکرد کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس در افزایش مواد 

این لایحه پرداخته اند.
این انتقادات به  ویژه معطوف به فرآیند بررسی لایحه در کمیسیون 
قضایی و حقوقی بوده و برخی از نمایندگان خواســتار توجه شورای 
نگهبان به ایرادات شکلی و قانونی در این روند شدند. به اعتقاد آنان، 
تغییرات گســترده ای که به  ویژه در تعداد مواد این لایحه اعمال شده 
نه  تنها به اعتبار قانونی آن آسیب می زند بلکه نشان دهنده ضعف های 

ساختاری در روش های قانونی و نظارتی مجلس نیز هست.

 W از توقیف گذرنامه تا مجازات دانش آموزان
لایحــه عفاف و حجاب  در تاریخ 2۹ شــهریور ۱4۰2 با موافقت 
نمایندگان مجلس برای اجرای آزمایشــی سه  ســاله تصویب شد، 
هرچند در ابتدا جزئیات کمی از این لایحه منتشــر شده بود اما پس 
از تصویب آن، متن کامل لایحه به رســانه ها راه یافت. لایحه شامل 
5 فصل و ۷۱ ماده بود که ازجمله مباحث حساس آن، مجازات های 
متنوعی ماننــد توقیف گذرنامه و حتی انحلال تشــکل های مردمی 
برای تخلفات مشــخص شــده بود. یکی از موضوعات جنجالی در 
این لایحه، مجازات دانش آموزان بود. غلامرضا نوری قزلجه، نماینده 
بســتان آباد، در مخالفت با لایحه اعلام کرد: »که طبق برخی مواد، 
اگر دانش آموزی خلاف قانون عمل کند، ممکن است والدین مجبور 
شوند او را از کلانتری تحویل بگیرند«. خبری که انتخاب آن را منتشر 
کــرد، اگرچه این ادعا با تکذیب محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس، 

مواجه شد اما نوری قزلجه همچنان بر این موضوع تاکید داشت.

 W ایرادات شورای نگهبان از لایحه عفاف و حجاب
این لایحه که برای اجرای آزمایشی سه  ساله به تصویب مجلس 
رســید، نخستین بار در 2 آبان ۱4۰2 با ۱42 ایراد به مجلس بازگشت. 
یکی از مهم ترین این ایرادات که جنجال زیادی برانگیخت، غلط های 
املایی بود که نشان می داد این لایحه علاوه بر ایرادات محتوایی از نظر 
نگارشــی نیز با مشکلاتی روبه رو است. از دیگر ایرادات مطرح شده 
»روشن نبودن مرزهای ضوابط مصوبه«، »عدم تعریف برخی تعابیر 
و اصطلاحات تفسیربردار«، »ابهام در نسبت برخی از احکام مصوبه 
با مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی«، »افزایش هزینه های 
عمومی و کاهش درآمدهای عمومــی« و »تفویض تصویب برخی 
امور تقنینی به غیر از مجلس« که  باعث شد، لایحه توسط شورای 

نگهبان تایید نشود و به مجلس بازگرداند.
نمایندگان پس از تلاش برای رفع ایــرادات، لایحه را در تاریخ ۶ 
آذر مجدداً به شورای نگهبان ارسال کردند اما باز هم تاییدیه این شورا 
را نگرفــت. لایحه در اوایل دی  ماه به مجلس بازگشــت و برخی از 
نمایندگان تلاش کردند تا آن را پیش از انتخابات مجلس به تصویب 
برســانند تا رضایت بخشــی از افکار عمومی را جلــب کنند اما این 
تلاش ها بی نتیجه ماند و برای سومین  بار در اسفند به شورای نگهبان 

فرستاده شد.
هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان در آخرین نشست 
خبری خود در سال ۱4۰2 اعلام کرد که این لایحه در نوبت رسیدگی 
قرار دارد و هنوز تایید نهایی نشده است. این ادعای طحان نظیف در 
فروردین ۱4۰۳ نیز دوباره تکرار و مقرر شد، لایحه پس از اصلاحات 
لازم  مجدداً مورد بررسی قرار گیرد. این روند به وضوح نشان دهنده 
چالش هــای موجود در تصویب سیاســت های مربوط به حجاب و 

عفاف در کشور بود.

قانون عفاف و حجاب از 23 آذر ماه به دولت ابلاغ می شود

نسخه ای برای حجاب

ارقام مجازات ماده 19 قانون مجازات اسلامی
مصوب سال 1392 و آخرین اصلاحیه آن در خرداد 1403

9,200,000,000 ریالدرجه 1
۵,000,000,000 تا 9,200,000,000 ریالدرجه 2
3300,000,000 تا ۵,000,000,000 ریالدرجه 3
1,6۵0,000,000 تا 3300,000,000 ریالدرجه 4
800,000,000 تا 1,6۵0,000,000 ریالدرجه ۵
200,000,000 تا 800,000,000 ریالدرجه 6
100,000,000 تا 200,000,000 ریالدرجه 7
100,000,000 ریالدرجه 8



سال هفتم  شماره 081849
بررسی رویدادهای تاریخییک شنبه  11 آذر 1403 حافظه

کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه شنبه 7 مهر   
شهادت 8 نفر در فلسطین

گفــت، تاکنــون صدها هواپیمــای جنگی 
وارد منطقه شــده و خبرهای اعــزام نیروهای 
ویژه آمریکا و انگلیس و اســارت ســه نفر از 
آنها که امروز پخش شــده، صحیح نیســت. 
فلسطین اعتنایی به آتش بس عرفات و اسراییل 
نخواهند کرد و گفت، روس ها به خاطر شرایط 
جــاری با تحویل موشــک های ضدهواپیمای 
ایگلا موافقــت  کرده اند و به احتمال قوی گروه 
بــن لادن، سلاح های شــیمیایی و... داشــته 
باشــند. آمریکایی ها هم ایــن را می گویند. در 
فلسطین، امروز 8 نفر شهید و صد نفر مجروح 

شده اند. 
خاتمــی،  ]محمــد[  آقــای  ناهــار، 
]رئیس جمهــور[، میهمانــم بودنــد و گفتند، 
]جک  اســتراو[ وزیــر امورخارجه انگلیس و 
هیأت اتحادیه اروپا چیز خاصی از ما نخواستند 
و خبــر صریح ندادند و بــه دنبال این بودند که 
مواضع ایران را بفهمند. از قوه قضاییه به خاطر 
تضعیف مدیریت ها گلــه دارد و نیز از رهبری 
بــه خاطر ســختگیری در سیاســت خارجی 
به خصوص روابط با مصر، ناراضی اســت. از 
خطبه های دیروز نمازجمعه من تمجید کردند 
و درباره هدف های احتمالی آمریکا در منطقه و 
افغانستان و راهکارهای ممکن برای ما مذاکره 

شد.
ایشــان گفت، اگر قــوه قضاییــه و رهبری 
همــکاری  کننــد، ممکن اســت قطعنامه های 
معمول ســالانه علیه ایران در ســازمان ملل در 
مورد حقوق بشــر را حذف کنیم و گفت، آقایان 
]محســن[ نوربخش، ]رئیس بانک مرکزی[ و 
]طهماســب[ مظاهری، ]وزیر امور اقتصادی و 
دارایی[ اختلاف دارند و رهبری با آقای نوربخش 
موافق نیســتند. از قوه قضاییه به خاطر فشار بر 

شرکت پتروپارس وزارت نفت، شاکی است.
آمریکایی ها مجبور شــدند بــرای جلوگیری 
از ربوده شــدن  در هواپیماهایشــان گارد مسلح 
بگمارند و حوادث جالبی اتفــاق می افتد؛ مثلًا 
به خاطــر اینکه یــک ایرانی به نــام بقایی، در 
دستشویی ]هواپیما[ فندک برای سیگار روشن 
 کرده، با پیشخدمت درگیر شده و هواپیما از ترس 

به فرودگاه برگشته است. 

یک شنبه 8 مهر   
تصویب قطعنامه پیشنهادی آمریکا

دیروز شورای امنیت سازمان ملل، قطعنامه 
پیشــنهادی آمریکا را تصویب  کرد. به موجب 
آن امکان مســدود کردن حساب های متهمان 
تروریســتی یا حمایت از تروریســم، مسدود و 
فشــارهای اقتصادی به کار گرفته می شــود. 
امکان مشــمول  شــدن ایران به عنوان حمایت 
از حزب اللــه ]لبنــان[، یا ]ســازمان[ جهاد 

]اسلامی[ فلسطین هست.
هیأت نمایندگان استان کردستان در اعتراض 
به تعییــن ]آقای اســدالله رازانی[، اســتاندار 
غیربومــی اســتعفا دادند اما مجلــس امروز با 
عنوان اینکه در آیین نامه، استعفای دسته جمعی 
پیش بینی نشده اســت، آن را رد کرد. گفته شد، 
همه به صــورت انفرادی اســتعفا خواهند داد. 
در مازنــدران هم امام جمعه بــه انتصاب ]آقای 
غلامرضا انصاری[، استاندار غیربومی اعتراض 
 کرده است. در کرمانشاه و بعضی جاهای دیگر 

هم وضع چنین است.

148 افراط در اختلاف  
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تقویم

مهرانگیــز منوچهریــان 
نخستین  زنی است که در 
ایران تحصیلات مرتبط با 
وکالت را دانشکده حقوق 
خوانده  تهران  دانشــگاه 
اســت و آذر سال ۱۳4۹ 

یکی از دو زنی بوده که به سمت سناتور انتصابی 
برگزیده شده است. منوچهریان در گفت وگویی 
که ۹ آذر ســال ۱۳4۹ با خبرنگار مجله  »جوانان 
امروز« انجام داده به مخالفت مقامات دانشگاه 
با تحصیل یک زن در این رشــته و مشکلاتی که 
در این مسیر با آن روبه رو بوده، پرداخته است که 
در ادامه بخش هایی از آن را می خوانید. او ابتدا از 
شرایط خانوادگی و تحصیلات ابتدایی خود گفته 
است:»من در خانواده ای بزرگ شدم که همگی 
از نعمت سواد و معلومات برخوردار بودند و من 
هم چون از بچگی علاقه  وافری به تحصیل علم 
داشــتم و البته هنوز دارم به مدرسه  »ژاندارک« 
رفتم و تحصیلات ابتدایی و متوسطه را با موفقیت 

به پایان رساندم.«
راه یافتن به دانشســرای عالــی در آن دوران 
برای تمامی زنان مشــکل و حتی غیرممکن بود 
بنابراین منوچهریــان کفش های آهنی به پا کرد، 
از خواســته خود کوتاه نیامد و ســرانجام پس از 
تلاش دو ساله توانست راه خود را به رشته حقوق 
در دانشــگاه تهران باز کند:»با زحمات بســیار 
و با ناراحتی های بی شــماری که متحمل شــدم 
ســرانجام به دانشسرا ســپس به دانشگاه تهران 
راه یافتم. دو ســال مبارزه کردم تا وارد دانشکده 
حقوق شدم. می خواستم رشته  حقوق را انتخاب 
کنم ولی مقامات دانشگاه مخالفت می کردند ولی 
من مصمم بودم که بالاخره باید رشــته  دلخواهم 
را بخوانم. برای اســتادان و روسای دانشگاه این 
موضوع قابل تامل و تعمق بود. جلسات شور و 
بحث و تبادل نظر تشکیل شد و بالاخره پس از 
دو سال مبارزه موفق شــدم در دانشکده  حقوق 
نام نویسی کنم.« او در سال ۱۳2۷ دارای چندین 
لیسانس بود؛ لیسانس فلســفه و روان شناسی، 
لیسانس قضایی از دانشــکده  حقوق و دکترا در 
حقوق جزا از دانشــکده  حقوق دانشگاه تهران. 
منوچهریان که هنگام انجام مصاحبه ۶4 ســال 
داشــته اســت، آغاز فعالیت های خود را چنین 
توصیف می کند:»اولیــن فعالیت اجتماعی من 
وکالت بود. در حقیقت من زن پر شــر و شــور 
دادگســتری بودم و اگــر حمل بر خودســتایی 
نشــود در دوره  وکالت و حتی در دوره  کارآموزی 
وکالت هرگز به انتظار موکل ننشســتم. دفتر کار 
من همیشــه پر از مراجعه کننده و متقاضی بود. 
از ســال ۱۳2۷ تاکنون عنوان وکیل دادگستری و 
مشاور حقوقی را دارا هســتم اما در دو دوره ای 
که در سنا هستم به موجب قانون از قبول وکالت 
خودداری می کنم.« با وجود این نخستین کتاب 
خود درباره حقوق زن با عنــوان »انتقاد قوانین 
اساســی و مدنی و کیفری ایــران از نظر حقوق 
زن« را با هــزار ترس و لرز چاپ کرده اما معتقد 
است که این جالب ترین تالیف درباره حقوق زن 
است که بار اول در سال ۱۳۱8 در دو هزار نسخه 
به چاپ رســیده اســت. مهرانگیز منوچهریان، 
یکی از فعالان سیاســی و از فمینیست های لیبرال 
معروف ایران اســت و در طول حیات ۹۰ ســاله 
خود فعالیت های اجتماعی بی شماری داشت. او در 
ســال ۱۹۶8 به  همراه »النور روزولت« نخستین 
جایزه »صلح حقوق بشر سازمان ملل متحد« را 
دریافت کرد و در ســال ۱۹۷۱ هم برنده »جایزه 
صلح مرکز صلح جهانی از طریق حقوق« شد. 
او در ســال ۱285 به دنیا آمده بود و ۱4 تیر سال 

۱۳۷۹ در تهران درگذشت.

 بازخوانی گفت وگو
با نخستین زن وکیل دعاوی در ایران:

 مقامات دانشگاه با تحصیلم
در رشته حقوق مخالف بودند

۱۱ آذر ســالروز تولد مردی است که دو 
ســال پیش از انقراض سلسله قاجار به دنیا 
آمده بــود و دوران کودکــی و نوجوانی اش 
در زمانه رضا شــاه پهلوی گذشت. روزگار 
متلاطم آن سال ها جلال آل احمد را به سمت 
حــزب توده برد اما بــه زودی از آن دل برید 
و چند ســال بعد به حزب زحمتکشان دکتر 
مظفر بقایی پیوست. سیر تفکراتش به سمت 
جدال با دنیای مدرن رفت و با کتاب هایش 
به نفد فضای روشــنفکری و مظاهر غرب 
آن زمــان پرداخت. بســیاری تفکرات او را 
پیش زمینه بروز تغییــرات در ایران می دانند 
و برخی دیگر نــگاه انتقــادی او را بر تمام 
جریانــات آن زمــان گســترده می داننــد. 
سازندگی به مناســبت صد ویکمین سالروز 
تولــد این چهره ادبی به نقــد نظریات او در 

جریان روشنفکری ایران می پردازد. 

 W در نقد غرب و تحت تاثیر غرب
جلال آل احمــد در دهــه 4۰ با نوشــتن 
غرب زدگــی در میان جامعه روشــنفکری 
ایران به شــهرت رســید. او در این کتاب به 
سیاست های مدرنیزاسیون پهلوی به سبک 
غربی پرداخته اســت و استعمار کشورهای 
آسیایی و آفریقایی توسط کشورهای غربی را 
زمینه ساز وابستگی اقتصادی شرق به غرب 
می داند. از نظر او، ظاهر و ســبک پوشش 
غربی در این شرایط اهمیت می یابد، سینما 
مکانی فرهنگی برای انتقال ارز ش ها نیست 
و آزادی زنان را به  عنوان واجبات غرب زدگی 
یا مستلزمات آن تعبیر کرده است اما در عین 
حال به محرومیت زنان از حقوق اولیه خود 
می تازد. ایده های جلال از سوی افرادی که 
به دفاع از او می پردازند، ایده هایی است که 
مخاطبــان را از تقلید کورکورانه از غرب که 
مترتب بر سیاست های پهلوی است، بر حذر 
می دارد. او در اندیشــه های خود تحت تاثیر 
ژان پل سارتر که روشنفکران را وجدان بیمار 
جامعه می داند و بحث های او درباره ظهور 
تکنولــوژی در غرب وام دار افــکار هایدگر 
اســت و در واقع کتاب غرب زدگی را متاثر 
از کرگدن اوژن یونسکو و طاعون آلبر کامو 
نوشــته است. نکته ای که شــاید خود به آن 
توجه نکرده دقیقاً همین است که جلال نیز 
به  نوعی تحت تاثیر آرا و تفکرات فیلسوفان 
اســت. ســیدجواد  نویســندگان غربی  و 
طباطبایی، استاد دانشگاه و پژوهشگر ایرانی 
فلســفه، تاریخ، حقوق و سیاســت یکی از 
منتقدان افکار و اندیشه های جلال آل احمد 
بود که این موضوع را مــورد توجه قرار داد. 

او در جلد نخســت کتاب »تاملــی درباره 
ایران« می نویســند: »آل احمد پس از آنکه 
بسیاری  غیرانتقادی  مطالب  در غرب زدگی 
را از منابــع اغلب نامعتبر بــه  عنوان برهان 
خیال اندیشــی های خود نقل می کند، ردای 
پیامبــر بر دوش می افکنــد و پرده ادعاهای 
خود را چنان بــالا می گیرد که خــود را در 
زندگی مســلمانان صدر اسلام قرار می دهد 
تــا بتواند احکامی غیرقابل تردید صادر کند 
اما دم خــروس غرب زدگــی مضاعف- به 
تعبیر احمد فردید- و روشــنفکری او جایی 
دیده می شــود که نزدیک شــدن ساعتی را 
اعلام می کند که نشــانه های آن را در فیلمی 
از اینگمار برگمن و یکی دو نمایشنامه از آلبر  

کامو و اوژن یونسکو دیده است!«
به اعتقاد سیدجواد طباطبایی، مشروطه 
با فراهم آوردن فرصت مناســبی برای طرح 
مفاهیم نوآیین امکان مناســبی را برای طرح 
پرســش از انحطاط ایران فراهم کرد و راهی 
را گشود که فرجام امیدبخشی را نوید می داد 
ولی ورود روشــنفکرانی ماننــد آل احمد و 
شــریعتی آن هم بــا طــرح ایدئولوژی های 
جامعه شناســانه که متعاقب آن انقلاب 5۷ 
را موجب شــد این فرصت را فنا ساخت و 
در نتیجه مساله اصلی ایرانیان که چگونگی 
مواجهه ای عالمانه با تجدد بود به حاشــیه 
رفت. طباطبایــی همواره در ســخنرانی ها 
و زمانــی که قرار بود بر روشــنفکری ایران 
بتازد بــه ایــن موضوعات اشــاره می کرد: 
»بحث روشنفکری اتخاذ موضعی سیاسی، 
ایدئولوژیکی اســت که می توان مثل نظریه 
غرب زدگی آل احمد، با ایراداتی اساسی، کل 
نظریه را به هوا فرستاد چون یک موضع گیری 
سیاسی و ایدئولوژیکی در مناسبات قدرت 
است«. نقد طباطبایی به کسانی چون علی 
شریعتی، احســان نراقی، آرامش دوستدار، 
جلال آل احمد کــه او آنها را ایدئولوگ های 
جامعه شناســی می خواند این بود که نهایتاً 
امکان اندیشــیدن پیرامون ایــران را ندارند 
چراکه مســاله ایران در درجه اول انحطاط 
تفکر و اندیشــه اســت و جامعه شناسی از 
اندیشیدن پیرامون مسائل بنیادی، کار خود 

را آغاز نمی کند.
مسعود فراستی که اغلب خیلی ها از زیر تیغ 
تیز نقد او گذشته اند هم اساساً جلال آل احمد 
را روشــنفکر نمی داند. به اعتقاد فراســتی، 
آل احمد نویسنده بسیار عقب افتاده ای است و 
غرب زدگی هم اصلًا علیه غرب نیست. درک 
ابتدایــی جلال از غرب زدگی اتفاقاً اشــکال 
اوســت. کاش علیه غرب زدگی بود؛ درحالی 
که رو به عقب و علیه ماشــین، تکنولوژی و 
هر چیز مدرنی اســت. عقب است. به  جای 
اینکه مماس با زمان و حریف زمان باشــد به 

عقب برمی گردد«.

 W آیین نامه ضدیت با غرب
جلال آل احمد یک سال پس از چاپ کتاب 
غرب زدگی، »خدمت و خیانت روشنفکران« 
را نوشت اما انتشار آن حدود ۶ سال زمان برد 
و یک ســال پیش از مرگ او در سال ۱۳48 به 
چاپ رسید. او در این کتاب نسبت به جریان 
روشــنفکری ایران آن زمان، نــگاه انتقادی را 
طرح کرد اما »خدمت و خیانت روشنفکران« 
پس از انقلاب بیشــتر مورد توجه غرب ستیزان 
قــرار گرفت. از نظــر صادق زیبــاکلام دلیل 
مطرح شــدن این کتاب بغض و کینه ای است 
که بســیاری از اسلام گرایان و اندیشــمندان و 
صاحب نظــران حکومتی در ایران نســبت به 
روشــنفکر و جریان روشنفکری دارند چراکه 
جریان روشــنفکری ملازمت چندانی با دین 
ندارد، منتقد است و ویژگی هایی دارد که به درد 
زیباکلام می گوید:  نمی خورد.  هیچ حکومتی 
»اینکه ما نسبت خیانت به روشنفکران بدهیم، 
حرفی که مرحوم دکتر شــریعتی هم بیان کرد، 
ســخن درستی نیســت. مشــکل اساسی در 
تعریف جلال آل احمد و دکتر علی شریعتی از 
روشنفکر است. حدود 5۰ سال از انتشار کتاب 
می گذرد اما به جرأت می توان آن را مانیفست، 
قانون اساســی یا آیین نامه ضدیت و دشــمنی 
ایران با غرب دانســت. درست است که کتاب 
برای نیم قرن پیش اســت ولــی می توان آن را 
دستورالعمل ایران در ۳۶ سال گذشته دانست 
و بعید می دانم که کتاب دیگری پیدا شــود که 
تا این اندازه به زمانه ما متصل باشــد«. جلال 
آل احمــد در آن زمان نامی از روشــنفکرهای 
آن دوران نبرده اســت ولی به نظر می رسد که 
منظور او بیشتر افرادی چون فروغی، تقی زاده 
و وثوق الدوله اســت که در رأس امور آن زمان 
قرار داشتند و احتمالًا ارجاع به آن یک جمله 
معروف سیدحســن تقی زاده کــه » ایرانی باید 
از فرق ســر تا نوک پا غربی شــود«. همزمان 
مدافعان جلال آل احمد معتقدند که او بسیاری 
از سنت ها و خرافات موجود در جامعه را مورد 
انتقاد قرار داد، آنها را مانعی بر سر راه پیشرفت 
جامعه می دانســت و بر اهمیــت عقلانیت و 
اندیشــه ورزی تاکید می کرد و دیــن را زمانی 

می پذیرفت که با عقل سازگار باشد.
مســاله را شــاید بتوان از دید دیگری هم 
بررســی کرد؛ اینکــه جلال آل احمد در زمان 
نوشتن کتاب غرب زدگی تنها ۳۹ سال داشت 
و در 4۰ ســالگی کتــاب در خدمت و خیانت 
روشنفکری را نوشت بنابراین هیچ بعید نیست 
کتاب ناشــی از اقتضائات جوانــی و هیجان 
اجتماعی باشد. او پیش از آنکه فرصت داشته 
باشد تا اندیشه ها و آرا خود را بازخوانی کند در 
4۶ ســالگی از دنیا رفت. شاید مانند بسیاری 
از روشنفکران دیگر در دهه های بعدی زندگی 
خود نظریاتش را تغییر می داد، همان طور که از 

نظراتش نسبت به حزب توده برگشت.

خدمت یا خیانت
به مناسبت سالروز تولد جلال آل  احمد
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